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de l'Emploi et des Pensions 

 

van 

 

WOENSDAG 26 FEBRUARI 2025 

 
Namiddag 

 
______ 

 

 

du 

 

MERCREDI 26 FEVRIER 2025 

 
Après-midi 

 
______ 

 
 
La réunion publique de commission est ouverte à 14 h 00 et présidée par M. Denis Ducarme. 
De openbare commissievergadering wordt geopend om 14.00 uur en voorgezeten door de heer Denis 
Ducarme. 
 

01 Vraag van Ellen Samyn aan Jan Jambon (VEM Financiën, Pensioenen, belast met de Nationale 

Loterij en Federale Culturele Instellingen) over "De pensioenhervorming en het relancegeld" 
(56002288C) 

01 Question de Ellen Samyn à Jan Jambon (VPM Finances, Pensions, chargé de la Loterie nationale et 

Institutions culturelles fédérales) sur "La réforme des pensions et les fonds de relance" (56002288C) 
 

01.01  Ellen Samyn (VB): Vooreerst heet ik minister Jambon welkom 

in de commissie voor Sociale Zaken. 
 
Mijnheer de minister, een naar u door de vivaldiregering doorgescho-
ven mismeesterd dossier, was dat van de pensioenhervorming en het 
daaraan gekoppelde relancegeld. We wachten nog steeds op delen 
van het relancegeld uit het Europees herstelfonds. De eerste schijf 
wordt nog steeds gedeeltelijk geblokkeerd, onder andere omdat er nog 
geen doortastende pensioenhervorming werd doorgevoerd. 
 
België krijgt van de Europese Commissie nog tot 11 maart 2025 de tijd 
om de pensioenhervorming budgetneutraal te maken. Zo niet, dreigt er 
op de eerste schijf 31 miljoen euro aan relancesteun verloren te gaan. 
Indien men geen budgetneutrale pensioenhervorming kan voorleggen, 
zou men het risico lopen dat er ook op de vierde betalingsaanvraag 
310 miljoen euro zal worden ingehouden. In het ergste geval kan het 
uitblijven van een goedgekeurd controlesysteem zelfs leiden tot de vol-
ledige stopzetting van de betalingen uit het herstelfonds. 
 
Tijdens de plenaire vergadering van 6 februari verklaarde u dat het bo-
nussysteem van de vivaldiregering zal worden vervangen door een bo-
nus-malussysteem dat ervoor zorgt dat het pensioenbudget niet verder 
ontspoort, maar meer in evenwicht komt. U zult uw hervormingsplan 
inzake pensioenen aan Europa voorleggen en u maakt zich sterk dat 
met dat pensioenplan middelen zullen vrijkomen. 
 
Wat is de stand van zaken? Wordt de deadline gehaald? Kunt u, met 
andere woorden, garanties geven dat men via de arizonahervorming 
wel middelen zal kunnen vrij krijgen? 
 
Bereidt u het dossier voor samen met uw collega-minister Van Pe-
teghem? 
 

01.01  Ellen Samyn (VB): Où en 

est la réforme des pensions? 
Respecterons-nous la date butoir 
du 11 mars 2025 pour la rendre 
neutre sur le plan budgétaire et 
partant, conserver les aides à la 
relance de la Commission euro-
péenne? Préparez-vous le dossier 
en collaboration avec le ministre 
Van Peteghem? Cette date butoir 
concerne-t-elle l'intégralité de la 
réforme des pensions ou seule-
ment le système des bonus-
malus? 
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Betekent het halen van de deadline dat er een volledige pensioenher-
vorming op til staat, of betreft het enkel de invoering van het bonus-
malussysteem? 
 

01.02 Minister Jan Jambon: Mevrouw Samyn, zoals u tijdens het in-

vestituurdebat hebt kunnen horen, hebben we in het nieuwe regeerak-
koord een structurele pensioenhervorming afgesproken waarop de Eu-
ropese Commissie al enige tijd aandringt om de vergrijzingskosten on-
der controle te krijgen in België en die de Europese Commissie als 
voorwaarde stelt om de geblokkeerde relancemiddelen vrij te geven. 
 
Vanzelfsprekend zal die pensioenhervorming nog niet onmiddellijk in 
werking treden. Eerst moeten we ons plan in de regering in wetteksten 
gieten. Vervolgens moeten we de nodige adviezen inwinnen, het soci-
aal overleg voeren en, tot slot, onze tekst in de vorm van een wetsont-
werp hier in het Parlement indienen en bespreken. 
 
De voorbije week hebben we een informeel gesprek gevoerd met de 
Europese Commissie over de pensioenhervorming en de timing ervan. 
De Europese Commissie heeft gevraagd naar in detail uitgewerkte en 
goedgekeurde documenten. De vooropgestelde deadline van maart 
2025 voor de verzameling van alle informatie is in dat licht dan ook niet 
haalbaar. In samenspraak met de bevoegde minister van Begroting 
werd om die reden een herziening van de mijlpalen in het kader van de 
herstel- en veerkrachtfaciliteit aangevraagd bij de Europese Commis-
sie. Die herziening houdt tevens een uitstel in naar de vierde tranche, 
die in november 2025 zal worden ingediend bij de Europese Commis-
sie. Zo zal het Federaal Planbureau de raming van de budgettaire im-
pact van de totale pensioenhervorming op middellange en lange ter-
mijn – 2040, 2050, 2070 – kunnen meedelen aan de Europese Com-
missie. 
 
Deze aanpak en timing, in samenspraak met de Europese Commissie, 
met respect voor het sociaal overleg en voor de parlementaire bespre-
king, bieden ons de beste garantie dat de Europese Commissie de 
blokkering van de Europese relancemiddelen eindelijk zal kunnen op-
heffen. 
 

01.02  Jan Jambon, ministre: La 

réforme structurelle des pensions 
qui est présentée n'entrera pas im-
médiatement en vigueur étant 
donné que nous devons encore 
parcourir toutes les étapes que re-
présentent l'élaboration des textes 
de loi, les demandes d'avis, la con-
certation sociale et le dépôt d'un 
projet de loi. La date butoir fixée 
par la Commission européenne ne 
peut dès lors pas être respectée. 
Nous avons donc demandé une ré-
vision des jalons dans le cadre de 
la facilité pour la reprise et la rési-
lience. La quatrième tranche ne 
sera introduite auprès de la Com-
mission qu'en novembre 2025. Le 
Bureau fédéral du Plan sera ainsi 
en mesure de communiquer l'inci-
dence budgétaire à moyen et à 
long terme. Cette approche est 
celle qui offre les meilleures garan-
ties de déblocage des moyens de 
relance. 
 

01.03  Ellen Samyn (VB): Dank u wel, mijnheer de minister.  

 
Ik hoor in uw antwoord dat de timing momenteel niet gehaald zal wor-
den en dat het uiteraard ook nog wachten is op die wetgeving. Ik kijk 
er in ieder geval naar uit. 
 
Nu, mijnheer de minister, de erbarmelijke pensioenhervorming door Vi-
valdi reken ik u niet aan, u kunt daar immers weinig aan doen, maar 
een aantal van uw coalitiepartners wel. Voor Vooruit was de slag bin-
nengehaald met de minimumpensioenen en was daarmee de kous af. 
Mevrouw Lanjri vond dat minister Lalieux opnieuw achter de kookpot-
ten moest staan, maar het resultaat was alvast niet te smaken. 
 
Mijn partij, het Vlaams Belang, hoopt dat er deze legislatuur wel werk 
zal worden gemaakt van een echte pensioenhervorming die oog heeft 
voor de besognes van vandaag, om de komende generaties te verze-
keren van een waardig pensioen. Voor ons is het ook niet meer dan 
logisch dat de sterkste schouders het meeste dragen, maar als uw her-
vorming betekent dat de grootste besparingen worden opgelegd aan 
mensen met een laag pensioen, die er nu vaak al niet in slagen om 
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hun rusthuisfactuur te betalen, dan passen wij daar resoluut voor. Ik 
dank u alvast. 
 
Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
 
De voorzitter: De samengevoegde vragen nrs. 56002333C en 56003039C van de heren De Smet en Bayet 
worden uitgesteld. 
 

02 Samengevoegde vragen van 

- Kim De Witte aan Jan Jambon (VEM Financiën, Pensioenen, belast met de Nationale Loterij en Fede-
rale Culturele Instellingen) over "De pensioenhervorming" (56002403C) 
- Robin Tonniau aan Jan Jambon (VEM Financiën, Pensioenen, belast met de Nationale Loterij en 
Federale Culturele Instellingen) over "De pensioenhervorming" (56002404C) 

02 Questions jointes de 

- Kim De Witte à Jan Jambon (VPM Finances, Pensions, chargé de la Loterie nationale et Institutions 
culturelles fédérales) sur "La réforme des pensions" (56002403C) 
- Robin Tonniau à Jan Jambon (VPM Finances, Pensions, chargé de la Loterie nationale et Institutions 
culturelles fédérales) sur "La réforme des pensions" (56002404C) 
 

02.01  Kim De Witte (PVDA-PTB): Mijnheer de minister, in het regeer-

akkoord staan een reeks maatregelen die mensen verplichten om lan-
ger te werken, maar er staan ook een reeks maatregelen in die het 
pensioen van mensen zullen verlagen, of ze nu langer werken of niet. 
In de begrotingstabellen die u ons bezorgd hebt, staan ook zeer pre-
cieze cijfers over de opbrengst van die maatregelen. 
 
Mijn vraag gaat over de impact van die maatregelen op een aantal 
mensen. Ik zou u graag over vier punten willen ondervragen.  
 
Mijn eerste punt betreft de pensioenmalus. Kunt u zeggen hoeveel 
mensen die in 2023 vroeger met pensioen gegaan zijn die malus ge-
kregen zouden hebben als die toen van toepassing was geweest? Kunt 
u daarbij ook zeggen wat de impact is op vrouwen en mannen? Zoals 
we weten doen vrouwen meer huishoudelijke arbeid en zorgen ze ook 
meer voor jonge kinderen of voor hoogbejaarde ouders. De kans dat 
zij zwaarder getroffen gaan worden is dus wellicht groter.  
 
Ten tweede, hoeveel mensen zullen de mogelijkheid hebben om op 60 
jaar met pensioen te gaan na 42 gewerkte jaren, goed wetende dat de 
voorwaarden om dan met pensioen te mogen gaan tamelijk streng zijn, 
namelijk 234 effectief gewerkte dagen? Kunt u zeggen over hoeveel 
mensen het gaat, met daarbij de uitsplitsing tussen mannen en vrou-
wen? Kunt u nogmaals bevestigen dat geen enkele periode gelijkge-
steld is? Als ik het regeerakkoord lees, staat daar niets in vermeld over 
gelijkstelde periodes. Kunt u dat nog een keer bevestigen? 
 
Ten derde, hoeveel mensen zullen hun vroegst mogelijke pensioenda-
tum zien opschuiven door de harmonisering van de loopbaanvoor-
waarden voor het vervroegd pensioen? Met hoeveel maanden zal die 
datum opschuiven? 
 
Ten vierde, de cap – dus het maximum van gelijkstelde periodes – van 
20 % zou in 2029 al leiden tot een besparing van 300 miljoen. Hoeveel 
gepensioneerden zouden worden getroffen door deze besparings-
maatregel? Wat is het aandeel van vrouwen daarin?  
 
Ik kijk uit naar uw antwoorden. 

02.01  Kim De Witte (PVDA-PTB): 

L'accord de gouvernement contient 
des mesures qui diminueront le 
montant des pensions. 
 
À combien de personnes ayant pris 
leur pension anticipée en 2023 un 
malus de pension aurait-il été ap-
pliqué si celui-ci avait déjà été en 
vigueur? Quels auraient été les ef-
fets de ce malus de pension pour 
les hommes et les femmes respec-
tivement? Combien d'hommes et 
combien de femmes pourront partir 
à la pension à 60 ans? Est-il exact 
qu'aucune période assimilée ne 
s'appliquera? Pour combien de 
personnes la date de départ à la 
pension la plus proche sera-t-elle 
reportée à la suite de l'harmonisa-
tion des conditions de carrière pour 
la pension anticipée, et de combien 
de mois? Combien de pensionnés 
seront-ils touchés, en 2029, par le 
plafond de 20 %, c'est-à-dire le 
maximum de périodes assimilées? 
Pouvez-vous préciser la part des 
femmes dans vos réponses? 
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02.02 Minister Jan Jambon: Mijnheer De Witte, op uw eerste drie vra-

gen heb ik een antwoord, maar uw vierde vraag is ons niet bezorgd, 
waarvoor mijn excuses. Kunt u dat deel in een schriftelijke vraag om-
zetten?  
 
In antwoord op uw eerste vraag, uit de databanken van de Federale 
Pensioendienst blijkt, op basis van de betalingsgegevens van janu-
ari 2023, dat 31 % van alle personen die in 2022 vervroegd met  
pensioen gingen niet voldoen aan de voorwaarde van minimaal 
35 loopbaanjaren met elk minimaal 156 effectief gewerkte dagen, zon-
der gelijkgestelde periodes en met minimaal 7.020 effectief gewerkte 
dagen gespreid over de volledige loopbaan. Het gaat om 20.211 van 
de 64.306 personen die in 2022 vervroegd met pensioen gingen. Het 
aantal personen op wie de invoering van de maatregel vanaf 2026 een 
impact zou kunnen hebben, wordt dus geraamd op 20.000 à 22.000 
personen per jaar. 
 
In antwoord op uw tweede vraag, informatie met betrekking tot de loop-
baanjaren van minimaal 234 dagen is momenteel nog niet beschikbaar 
aangezien dat een aantal dagen betreft dat geen enkele rol speelt in 
de huidige regeling. Die notie van 234 dagen kennen we dus niet. Als 
alternatief heb ik gekeken naar de cijfers voor het jaar 2022 en het 
minimum van 208 dagen, omdat we die notie wel kennen. De cijfers 
zijn dus niet helemaal correct, maar van de 64.306 personen die in 
2022 vervroegd met pensioen gingen, voldeden er volgens de gege-
vens van de Federale Pensioendienst 8.772 aan de voorwaarde van 
een loopbaan van minimaal 42 jaar met elk jaar minimaal 208 daad-
werkelijk gewerkte dagen. Het aantal personen dat ervoor kiest om ver-
vroegd met pensioen te gaan en dat bij de invoering van de maatregel 
de mogelijkheid zou hebben om nog eerder, namelijk vanaf 60 jaar, 
met pensioen te gaan, wordt dus geraamd op 8.000 à 9.000 personen 
per jaar. 
 
Wat uw derde vraag betreft, op basis van een uitgebreide steekproef 
bij nieuwe ingangen van 2022 zou de maatregel potentieel voor onge-
veer drie à vier op de tien personen die vervroegd met pensioen gingen 
betekenen dat ze hun pensioen met enkele maanden tot enkele jaren 
hadden moeten uitstellen. Op dit ogenblik is het niet mogelijk te zeggen 
met hoeveel maanden die datum gemiddeld zal opschuiven.  
 
Zoals ik gezegd heb, zal ik uw vierde vraag schriftelijk beantwoorden. 
 

02.02  Jan Jambon, ministre: Sur 

les 64 306 personnes qui ont pris 
leur retraite anticipée en 2022, 
20 211, soit 31 %, ne remplissaient 
pas la condition des 35 années de 
carrière minimum d'au moins 156 
jours de travail sans périodes assi-
milées par année et d'au moins 
7 020 jours de travail effectifs. 
Nous estimons que l'instauration 
de la mesure pourrait avoir une in-
cidence sur 20 000 à 22 000 per-
sonnes par an à partir de 2026. 
 
L'exigence minimale de 234 jours 
étant totalement nouvelle, nous en 
ignorons les effets. Si on tient 
compte du minimum connu de 208 
jours et des chiffres de 2022, le 
nombre de personnes qui, à la 
suite de l'instauration de la mesure, 
pourraient prendre leur retraite à 
partir de 60 ans est estimé entre 
8 000 et 9 000 par an. 
 
Il ressort d'un panel de personnes 
qui ont pris leur retraite anticipée 
en 2022 que pour 3 à 4 personnes 
sur 10, la date de la retraite antici-
pée aurait été différente de 
quelques mois à quelques années 
sur la base des nouveaux critères. 
 
Votre quatrième question ne nous 
est pas parvenue. J'y répondrai par 
écrit. 
 

02.03  Kim De Witte (PVDA-PTB): Mijnheer de minister, ik merk dat 

een aantal van de maatregelen nog niet duidelijk zijn doorgerekend, 
bijvoorbeeld die 234 dagen. We zullen daar zeker schriftelijk op terug-
komen, want dat is duidelijk meer dan 208 dagen.  
 
Die malus heeft echt wel een aanzienlijke impact, aangezien een op 
de drie mensen daardoor zal worden getroffen. We volgen dat zeker 
verder op. 
 

02.03  Kim De Witte (PVDA-PTB): 

Ce malus a un impact considé-
rable, étant donné qu’une per-
sonne sur trois sera concernée.  
 

L'incident est clos. 
Het incident is gesloten. 
 

03 Questions jointes de 

- Ludivine Dedonder à Jan Jambon (VPM Finances, Pensions, chargé de la Loterie nationale et Institu-
tions culturelles fédérales) sur "Le site MyPension et le nouvel accord de gouvernement" (56002550C) 
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- Marie Meunier à Jan Jambon (VPM Finances, Pensions, chargé de la Loterie nationale et Institutions 
culturelles fédérales) sur "MyPension.be" (56003105C) 

03 Samengevoegde vragen van 

- Ludivine Dedonder aan Jan Jambon (VEM Financiën, Pensioenen, belast met de Nationale Loterij en 
Federale Culturele Instellingen) over "De website MyPension en het nieuwe regeerakkoord" 
(56002550C) 
- Marie Meunier aan Jan Jambon (VEM Financiën, Pensioenen, belast met de Nationale Loterij en Fede-
rale Culturele Instellingen) over "MyPension.be" (56003105C) 
 

03.01  Marie Meunier (PS): Monsieur le ministre, je reçois ces derniers 

jours un grand nombre de plaintes concernant le fonctionnement du 
site mypension.be, en particulier de la part de fonctionnaires qui sont 
inquiets de ne plus avoir accès à leur dossier, à la date ou au calcul de 
leur pension. 
 
Ce sont ces enseignants, ces agents de polices, ces agents commu-
naux que votre accord de gouvernement a mis dans une très grande 
incertitude au sujet de leur avenir comme pensionnés. Pourtant, ces 
fonctionnaires ont souvent des salaires inférieurs à ceux du privé en 
échange d’une plus grande stabilité de l’emploi et d’un régime de re-
traite plus favorable. La pension des fonctionnaires, c’est un salaire 
différé. Modifier ces conditions après coup est perçu comme une rup-
ture du "contrat moral" qui a guidé leur choix de carrière. 
 
Les enseignants, par exemple, qui commencent avec des salaires re-
lativement bas et comptent sur leur pension, risquent d’être particuliè-
rement touchés. 
 
Il s’agit aussi d’un risque pour l’attractivité de la fonction publique. Cette 
réforme pourrait décourager les nouveaux talents d’entrer dans la fonc-
tion publique. Si les avantages en termes de pension disparaissent 
alors que le salaire est moindre qu’ailleurs, beaucoup préféreront le 
secteur privé qui offre des rémunérations plus compétitives et des 
perspectives d’évolution plus dynamiques. 
 
Cela pourrait également aggraver la pénurie de fonctionnaires dans 
certains secteurs (santé, enseignement, justice), où les recrutements 
sont déjà très difficiles. 
 
Avec les mesures annoncées, ce sont des centaines de milliers de tra-
vailleurs et travailleuses qui œuvrent à nos services publics qui sont 
maintenant dans le désarroi et qui ne savent pas concrètement à quoi 
ressemblera leur retraite. À quel âge pourront-ils la prendre et combien 
toucheront-ils pour payer leurs factures? 
 
Monsieur le ministre, vous rendez-vous compte de l’impact de ce dys-
fonctionnement sur un sujet aussi anxiogène? Avez-vous eu des con-
tacts avec le Service fédéral des Pensions à ce sujet? Quand les fonc-
tionnaires pourront-ils avoir à nouveau accès à leur dossier en ligne? 
 

03.01  Marie Meunier (PS): Ik ont-

vang klachten van ambtenaren die 
misnoegd zijn, omdat ze hun dos-
sier op mypension.be niet meer 
kunnen raadplegen. Hun lonen lig-
gen vaak lager dan in de privésec-
tor, in ruil voor een grotere werkze-
kerheid. Het ambtenarenpensioen 
is immers een uitgesteld loon. Aan 
die voorwaarden tornen wordt be-
schouwd als morele contractbreuk. 
 
De pensioenhervorming treft het 
onderwijspersoneel bijzonder hard. 
Voorts zou ze tot gevolg kunnen 
hebben dat talentvolle arbeids-
krachten niet meer voor een over-
heidsbetrekking zullen kiezen, 
maar een baan in de privésector 
zullen zoeken, waar de loopbaan-
perspectieven beter zijn. Het tekort 
aan ambtenaren zou in bepaalde 
sectoren, zoals de gezondheids-
zorg en justitie, nog nijpender kun-
nen worden.  
 
Beseft u hoe groot de impact van 
die disfunctie is, aangezien het 
over een onderwerp gaat waarover 
er zoveel ongerustheid bestaat? 
Heeft u hierover contact gehad met 
de Federale Pensioendienst? 
Wanneer zullen de ambtenaren 
hun onlinedossier weer kunnen 
raadplegen? 
 

03.02  Jan Jambon, ministre: L'estimation de la date et du montant de 

la pension sur mypension.be n'a pas été bloquée suite à l'accord de 
gouvernement. Chaque citoyen peut consulter ses estimations et ef-
fectuer des simulations dans son dossier. 
 
Un avertissement a été émis afin d'informer les citoyens que ces simu-
lations ne tiennent pas encore compte des réformes de l'accord de 
gouvernement De Wever étant donné que ces mesures doivent encore 

03.02 Minister Jan Jambon: De 

raming van de pensioendatum en 
het pensioenbedrag op mypen-
sion.be werd niet naar aanleiding 
van het regeerakkoord geblok-
keerd. Op de website werden er 
twee waarschuwingsberichten ge-
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être détaillées et traduites en termes législatifs, ni de celles du gouver-
nement De Croo – le bonus pension et la pension minimum – car les 
programmes du Service des Pensions et de l'INASTI sont en cours 
d'adaptation. 
 
Ces deux avertissements sont repris sur le site web. 
 
Indépendamment des réformes, je rappellerai les difficultés rencon-
trées lors du lancement de l'estimation sur mypension.be en raison du 
fait que les données relatives aux carrières dans le secteur public 
étaient, dans certains cas, incomplètes et parfois de qualité insuffisante 
pour permettre un calcul automatique de la pension. 
 
Ces dernières années, l'administration des pensions et les employeurs 
publics ont investi de manière significative dans l'amélioration de la 
qualité des données de carrière. Toutefois le Service des Pensions 
constate encore que le niveau de service offert aux citoyens ayant eu 
une carrière pleine ou partielle dans la fonction publique reste inférieur 
à celui des travailleurs salariés ou des indépendants. 
 
Il est donc possible que mypension.be ne puisse calculer la date ou le 
montant de la pension. Ce calcul doit alors être redirigé vers un colla-
borateur du Service des Pensions pour un examen approfondi et une 
intervention manuelle. Le Service des Pensions donne la priorité à la 
résolution des anomalies pour les personnes proches de la pension. 
 
La très grande majorité des citoyens (99,02 %) peut obtenir une date 
de pension anticipée et 98,22 % obtiendront une date et un montant 
de pension sur mypension.be. Sur un total de 7 352 459 citoyens, 
7 221 456 verront un montant et une date de pension, 58 948 ne ver-
ront que la date de pension et 72 054 ne verront ni date ni montant. 
 
Quelles sont les personnes qui ne voient pas la date ou le montant? Il 
s'agit surtout de personnes ayant une partie ou la totalité de leur car-
rière en tant que fonctionnaire statutaire, soit 11 % d'entre elles. Le 
Service des Pensions constate ces derniers jours qu'un grand nombre 
de citoyens se tournent vers mypension.be à la recherche d'informa-
tions, y compris de nombreux nouveaux visiteurs. 
 
Le 13 janvier, mypension.be a enregistré plus de 160 000 visites, fai-
sant de cette journée la sixième plus chargée depuis le début du mo-
nitoring en 2017. Cela pourrait expliquer pourquoi les problèmes opé-
rationnels préexistants qui touchent un petit groupe de citoyens refont 
aujourd'hui surface de manière plus visible. Je tiens toutefois à réaffir-
mer que le Service des Pensions n'a pas modifié les informations sur 
mypension.be depuis la conclusion de l'accord de gouvernement. 
 
Pour ce qui concerne les autres canaux de communication, les estima-
tions standards envoyées par les centres de contact du Service des 
Pensions, notamment aux personnes n'ayant pas accès à my-
pension.be, sont actuellement en train d'être adaptées pour y ajouter 
le même avertissement que ci-dessus, afin que les citoyens sachent 
que cette estimation ne tient pas encore compte des réformes susmen-
tionnées. L'envoi de ces estimations reprendra rapidement, dès que 
l'adaptation aura été effectuée. Pour les demandes qui sortent des scé-
narios standards de mypension.be, les estimations réalisées manuel-
lement par des agents du Service des Pension pour les citoyens à par-
tir de 57 ans sont actuellement bloquées pour les prises de cours à 

publiceerd, met name om te ver-
melden dat er nog geen rekening 
gehouden wordt met de door Bart 
De Wever aangekondigde hervor-
mingen, noch met de hervormin-
gen inzake de pensioenbonus en 
het minimumpensioen van de rege-
ring-De Croo. De reden daarvoor is 
dat de berekeningsprogramma's 
momenteel aangepast worden.   
 
Wanneer men de berekening op 
mypension.be startte, bleken de 
gegevens over een loopbaan in de 
openbare sector soms ontoerei-
kend te zijn om het pensioen auto-
matisch te kunnen berekenen. De 
administraties en werkgevers uit de 
openbare sector hebben de kwali-
teit van de gegevens verbeterd, 
maar voor de loopbanen in het 
openbaar ambt blijft de geboden 
dienstverlening ondermaats. Voor 
de berekening van de datum en het 
bedrag moet er soms doorverwe-
zen worden naar een medewerker, 
die het dossier grondig onder de 
loep moet nemen.  
 
De Federale Pensioendienst wil 
prioritair een oplossing vinden voor 
de anomalieën in dossiers van 
mensen die dicht bij hun pensioen 
staan. Dat neemt niet weg dat al 
99,02 % van de burgers een datum 
ziet verschijnen en 98,22 % zowel 
een datum als een bedrag.   
 
De website mypension.be wordt 
door veel mensen geraadpleegd. 
Op 13 januari telde de website 
160.000 bezoekers, de op vijf na 
drukste datum sinds 2017. Dat kan 
verklaren waarom er opnieuw ope-
rationele problemen opduiken. 
Sinds de totstandkoming van het 
regeerakkoord werd de informatie 
op de website echter niet gewij-
zigd. 
 
Wat de andere communicatiekana-
len betreft, worden mensen zonder 
toegang tot mypension.be verwit-
tigd dat er bij de raming nog geen 
rekening gehouden wordt met de 
vermelde hervormingen. Er zullen 
opnieuw ramingen verstuurd wor-
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partir de 2026, car nous ne sommes pas encore en mesure de savoir 
si les citoyens seront impactés ou non par la réforme. 
 
En ce qui concerne la demande de pension, le Service des Pensions 
traite actuellement les dossiers prenant cours en 2025. Les pensions 
prenant cours en 2026 ne sont donc pas encore traitées.  
 

den zodra de aanpassing is door-
gevoerd. Handmatige ramingen 
voor niet-standaardaanvragen van 
57-plussers die vanaf 2026 met 
pensioen gaan werden on hold ge-
zet, aangezien we nog niet weten 
of de hervormingen een impact zul-
len hebben voor die dossiers. 
 
Momenteel behandelt de Pensi-
oendienst aanvraagdossiers voor 
pensioenen die ingaan in 2025. 
Dossiers voor pensioenen die in-
gaan in 2026 worden nog niet be-
handeld. 
 

03.03  Marie Meunier (PS): Monsieur le ministre, je vous remercie 

pour vos réponses. Cela n'apporte pas de solution aux problèmes que 
rencontrent aujourd'hui les fonctionnaires. Ils sont déjà dans une situa-
tion de stress intense parce qu'ils sont menacés par vos futures me-
sures et ils n'ont toujours aucune vue sur leur avenir. 
 
Vous n'avez pas vraiment répondu à ma question en ce qui concerne 
l'échéance. Quand pourront-ils obtenir ces renseignements? Ce que 
j'entends aujourd'hui, c'est que la question reste en suspens. 
 

03.03  Marie Meunier (PS): Dat 

lost de problemen niet op van de 
ambtenaren, die al gestrest zijn 
door uw toekomstige maatregelen. 
 
U hebt niet geantwoord op mijn 
vraag over de termijn. Wanneer 
zullen zij die informatie kunnen ver-
krijgen?  

L'incident est clos. 
Het incident is gesloten. 
 
Le président: Les questions jointes n° 56002333C de M. De Smet et n° 56003039C de M. Bayet sont re-
portées.  
 

04 Question de Aurore Tourneur à Jan Jambon (VPM Finances, Pensions, chargé de la Loterie natio-

nale et Institutions culturelles fédérales) sur "La problématique des pensions dormantes" (56002641C) 

04 Vraag van Aurore Tourneur aan Jan Jambon (VEM Financiën, Pensioenen, belast met de Nationale 

Loterij en Federale Culturele Instellingen) over "De problematiek van de slapende pensioenen" 
(56002641C) 
 

04.01  Aurore Tourneur (Les Engagés): Monsieur le ministre, la tran-

sition entre une carrière professionnelle et la retraite demande de l'or-
ganisation, notamment en termes financiers. En plus de leur pension 
légale, certaines personnes ont constitué, avec ou sans la contribution 
de leur employeur, une pension complémentaire ou une épargne-pen-
sion leur permettant de disposer d'un capital supplémentaire bienvenu 
à la fin de leur carrière. 
 
Depuis 2016, le versement du capital accumulé est conditionné au re-
trait de la pension légale. Or, beaucoup de ces contrats prennent fin à 
l'âge de 60 ans, surtout chez les femmes. Il se crée, dès lors, une pé-
riode grise durant laquelle le capital est encore détenu par l'assureur 
et ne peut pas être versé à son bénéficiaire. Ce capital génère des 
revenus pour celui qui le détient, mais sans aucune obligation de com-
penser en faveur du bénéficiaire.  
 
Trouvez-vous normal, alors que l'objectif de la loi est d'inciter les ci-
toyens à faire appel à ces régimes pour compléter leur pension légale, 
que des groupes d'assurances aient la possibilité d'octroyer un rende-
ment nul aux citoyens qui constituent un capital tout au long de leur 

04.01  Aurore Tourneur (Les En-

gagés): Sommige mensen bouwen 
naast hun wettelijke pensioen ook 
een aanvullend pensioen op of 
doen aan pensioensparen. 
 
Sinds 2016 is de uitbetaling van het 
kapitaal gekoppeld aan de opname 
van het wettelijke pensioen. Veel 
van deze contracten lopen echter 
af wanneer men de leeftijd van 60 
jaar bereikt. Hierdoor ontstaat er 
een 'grijze periode' waarin het kapi-
taal in handen is van de verzeke-
raar. Dit kapitaal genereert inkom-
sten voor de houder ervan, zonder 
dat deze verplicht is de begun-
stigde hiervoor te compenseren. 
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carrière? 
 
Les organisations de défense des consommateurs préconisent de lais-
ser le libre choix au consommateur de transférer leur capital vers un 
assureur proposant un véritable rendement ou encore de permettre la 
prolongation des contrats existants avec taux d'intérêt garanti. Ces so-
lutions vous semblent-elles pertinentes?  
 
Votre cabinet peut-il rapidement donner des éléments techniques afin 
de répondre aux personnes qui nous sollicitent?  
 

Is het normaal dat verzekerings-
groepen burgers die tijdens hun 
loopbaan een kapitaal opbouwen 
met nul rendement afschepen? 
 
Volgens consumentenorganisaties 
zou de consument de vrije keuze 
moeten hebben om zijn kapitaal 
over te zetten naar een verzeke-
raar die wel een rendement aan-
biedt of zouden bestaande contrac-
ten verlengd moeten kunnen wor-
den met een gewaarborgde rente-
voet. Lijken die oplossingen u 
waardevol?  
 

04.02  Jan Jambon, ministre: Madame Tourneur, je répondrai d'abord 

à vos première et troisième questions, et ensuite à la deuxième.  
 
Depuis 2016, le payement de la pension complémentaire du deuxième 
pilier est principalement lié à la prise de cours de la pension légale. En 
principe, la pension complémentaire constitue nécessairement le com-
plément d'une pension légale, et celle-ci ne peut, dès lors, être perçue 
qu'à partir de la mise à la retraite. Par ce choix, le législateur souhaitait 
renforcer le lien entre la pension légale et la pension complémentaire. 
Il voulait également que la pension complémentaire ne soit pas un fac-
teur incitatif pour quitter prématurément le marché du travail.  
 
Toutefois, certains plans de pension prévoient encore un âge terme 
contractuel à 60 ans. La question se pose donc de savoir comment les 
droits de pension doivent évoluer entre l'âge repris dans l'engagement 
de pension et la retraite effective.  
 
À cet égard, la loi sur les pensions complémentaires précise explicite-
ment que l'engagement de pension demeure en vigueur jusqu'à la re-
traite. Cela signifie que l'accumulation des droits ne s'arrête pas lors-
que l'âge terme du règlement de pension est atteint, mais qu'elle se 
poursuit jusqu'à la mise à la retraite. 
 
L'employeur doit donc continuer à verser des contributions pour finan-
cer les droits de pension, même si l'âge de fin mentionné dans le rè-
glement de pension est atteint.  
 
Cependant, la continuité imposée par le législateur ne vise pas les con-
ditions tarifaires du contrat d'assurance en tant que tel. Cela signifie 
concrètement que, lorsque l'assureur prolonge le contrat à partir de 
60 ans, il peut appliquer de nouvelles conditions et n'est pas obligé de 
maintenir, pour cette période subséquente, les taux d'intérêt appliqués 
jusqu'à 60 ans. 
 
Ces dernières années, parallèlement à la baisse des taux d'intérêt du 
marché, les rendements garantis par les assureurs ont fortement dimi-
nué. Il n'est donc pas rare que, dans le cadre d'une prolongation du 
contrat après 60 ans, un taux d'intérêt de 0 % soit appliqué par l'assu-
reur. La législation n'impose, en effet, aucun rendement minimal aux 
entreprises d'assurance. 
 
Tant la FSMA que l'ombudsman des assurances sont régulièrement 

04.02 Minister Jan Jambon: Sinds 

2016 is de uitbetaling van het  
aanvullend pensioen gekoppeld 
aan de opname van het wettelijke  
pensioen. Zoals de naam het zegt, 
is het aanvullend pensioen een 
aanvulling op het wettelijke pensi-
oen, en men kan dat dus pas vanaf 
de oppensioenstelling ontvangen. 
De wetgever wilde zo bereiken dat 
het aanvullend pensioen geen aan-
sporing vormt om vroeger te stop-
pen met werken. 
 
De vraag is hoe de pensioenrech-
ten moeten evolueren in de periode 
tussen de leeftijd die vermeld staat 
in de pensioentoezegging (in vele 
contracten is dat de leeftijd van 
60 jaar) en de daadwerkelijke pen-
sionering.  
 
Krachtens de wet betreffende de 
aanvullende pensioenen blijft de 
pensioentoezegging van kracht tot 
aan het pensioen. De werkgever 
moet bijdragen blijven storten, ook 
al werd de vermelde eindleeftijd 
ondertussen bereikt. Die bepaling 
slaat evenwel niet op de tariefvoor-
waarden van het contract. Wan-
neer een verzekeraar het contract 
vanaf de leeftijd van 60 jaar ver-
lengt, mag hij dus nieuwe voor-
waarden toepassen.  
 
De jongste jaren zijn de door de 
verzekeraars gewaarborgde ren-
dementen gedaald. Het is dus niet 
uitzonderlijk dat er bij de verlenging 
van een contract een intrestvoet 
van 0 % toegepast wordt. Op grond 



CRIV 56 COM 088 26/02/2025  

 

KAMER-2E ZITTING VAN DE 56E ZITTINGSPERIODE 2024 2025 CHAMBRE-2E SESSION DE LA 56E LEGISLATURE 

 

9 

interpellés à ce sujet. La plupart des demandes proviennent d'affiliés 
dormants, c'est-à-dire de personnes ayant quitté leur employeur et 
ayant laissé leurs réserves. Certains constatent ainsi que leurs ré-
serves de pension ne génèrent plus aucun rendement pendant plu-
sieurs années. 
 
Des solutions peuvent, toutefois, exister. La loi sur les pensions com-
plémentaires accorde ainsi aux affiliés ayant quitté leur employeur le 
droit de transférer leurs réserves de pension. Dans ce cadre, les affiliés 
peuvent tenter d'obtenir de meilleures conditions auprès des orga-
nismes vers lesquels ils transfèrent. 
 
Les affiliés qui ont quitté leur employeur disposent en théorie de trois 
choix: transférer leurs réserves vers une structure d'accueil, vers le 
plan de pension d'un éventuel nouvel employeur, ou vers un contrat 
d'assurance individuel spécial. Ce transfert est exempté d'impôt. 
 

van de wetgeving zijn de verzeke-
ringsmaatschappijen geenszins 
verplicht om een minimumrende-
ment te bieden. 
 
Zowel de FSMA als de Ombuds-
man van de Verzekeringen krijgt 
hierover geregeld vragen. Som-
mige mensen stellen inderdaad 
vast dat hun pensioenreserves ja-
renlang totaal niets meer opbren-
gen. 
 
Op basis van de wet betreffende de 
aanvullende pensioenen hebben 
aangesloten werknemers die hun 
werkgever verlaten hebben het 
recht om hun pensioenreserves 
over te dragen. Die overdracht is 
dan vrijgesteld van belasting.   
 

04.03  Aurore Tourneur (Les Engagés): Je vous remercie pour vos 

réponses, monsieur le ministre. Je vais les analyser et reviendrai vers 
vous, au besoin. 
 

 

L'incident est clos. 
Het incident is gesloten. 
 

05 Questions jointes de 

- Ludivine Dedonder à Jan Jambon (VPM Finances, Pensions, chargé de la Loterie nationale et Institu-
tions culturelles fédérales) sur "Le soutien aux administrations locales" (56002879C) 
- Marie Meunier à Jan Jambon (VPM Finances, Pensions, chargé de la Loterie nationale et Institutions 
culturelles fédérales) sur "Le soutien aux administrations locales pour le paiement des pensions" 
(56003106C) 

05 Samengevoegde vragen van 

- Ludivine Dedonder aan Jan Jambon (VEM Financiën, Pensioenen, belast met de Nationale Loterij en 
Federale Culturele Instellingen) over "De ondersteuning van de lokale besturen" (56002879C) 
- Marie Meunier aan Jan Jambon (VEM Financiën, Pensioenen, belast met de Nationale Loterij en Fede-
rale Culturele Instellingen) over "De ondersteuning van de lokale besturen voor de betaling van de 
pensioenen" (56003106C) 
 

05.01  Marie Meunier (PS): Monsieur le ministre, le gouvernement 

prévoit dans son accord une réforme fiscale et une réforme du marché 
du travail et des pensions. Ces réformes entraîneront des charges sup-
plémentaires pour les pouvoirs locaux. Le tableau budgétaire transmis 
aux membres de la Chambre des représentants reprend d'ailleurs une 
ligne en dépenses, concernant le soutien aux administrations locales: 
compensation des réformes du marché du travail et des pensions, avec 
un impact de 527 millions en 2029. Cette compensation semble bien 
faible au regard des charges passées et à venir qui vont peser sur les 
finances locales. 
 
Le président du MR, M. Georges-Louis Bouchez, expliquait également 
dans SudPresse, le samedi 15 février, que le gouvernement fédéral 
allait intervenir dans la charge des pensions des grandes villes.  
 
Monsieur le ministre, de nombreuses zones d'ombre subsistent et mes 
questions sont donc les suivantes. 

05.01  Marie Meunier (PS): De fis-

cale, arbeidsmarkt- en pensioen-
hervormingen zullen bijkomende 
lasten voor de lokale besturen met 
zich meebrengen. In de begro-
tingstabel staat een uitgavenlijn in-
geschreven van 527 miljoen euro 
in 2029 voor de ondersteuning van 
de lokale besturen.  
 
Wat houdt deze begrotingslijn in? 
Hoe werd de impact van de pensi-
oen- en arbeidsmarkthervormin-
gen op de lokale besturen geraamd 
en hoe komt men uit op 527 mil-
joen? Wat is het aandeel van de 
pensioenhervorming hierin? 
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Que recouvre la ligne budgétaire "soutien aux administrations locales, 
compensation des réformes du marché du travail et des pensions", re-
prise dans le tableau budgétaire transmis aux membres de la Chambre 
des représentants?  
 
Comment l'impact de 527 millions des réformes des pensions et mar-
ché du travail sur les pouvoirs locaux a-t-il été évalué? Quelle est la 
part de la réforme des pensions dans cet impact?  
 
Quelles compensations sont-elles visées et pour quelles mesures? À 
quoi M. Bouchez fait-il référence dans sa sortie quand il déclare que le 
gouvernement va intervenir dans toutes les villes de plus de 
100 000 habitants? Il reste encore à fixer les modalités précises, mais 
ce sont plusieurs dizaines de millions d'euros qui seront injectées dans 
les fonds de pension de sept villes en Flandre et trois en Wallonie. Une 
autre intervention est-elle prévue pour les charges du passé en lien 
avec la charge des pensions, ou ce budget sera-t-il puisé dans la ligne 
du tableau budgétaire? Enfin, comment la répartition de cette compen-
sation est-elle prévue entre les différents pouvoirs locaux? Sur la base 
de quels critères?  
 

 
De heer Bouchez zegt dat de rege-
ring de steden met meer dan 
100.000 inwoners zal helpen. Over 
welke hulp heeft hij het? Is er in een 
andere steunmaatregel voor pensi-
oenlasten uit het verleden voor-
zien, of zal dit bedrag in de 527 mil-
joen euro in de begrotingstabel in-
begrepen zijn? Hoe zal deze com-
pensatie over de verschillende lo-
kale besturen worden verdeeld? 
 

05.02  Jan Jambon, ministre: Madame Meunier, l'accord de gouver-

nement prévoit en effet de soutenir les autorités locales en vue de  
l'allègement de leurs cotisations de responsabilisation. Cette mesure 
sera mise en œuvre par le maintien du système qui consiste à réduire 
la facture de responsabilisation des autorités locales, avec un deu-
xième pilier qui respecte certaines conditions. Les conditions sont ré-
percutées sur la facture de responsabilisation, mais au travers d'une 
réduction ciblée de cette facture. Les modalités restent à définir et se-
ront présentées à ce moment-là. 
 

05.02 Minister Jan Jambon: In het 

regeerakkoord wordt wel voorzien 
in ondersteuning van de lokale be-
sturen door het handhaven van de 
gerichte verlaging van hun respon-
sabiliseringsfactuur. De tweede pij-
ler zal aan bepaalde voorwaarden 
voldoen. De details moeten nog 
worden bepaald. 
 

05.03  Marie Meunier (PS): Merci, monsieur le ministre, mais je n'ai 

eu aucune réponse à mes questions, et j'en prends acte. 
 

05.03  Marie Meunier (PS): Ik 

dank u, maar ik heb geen antwoord 
op mijn vragen gekregen. 
 

Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
 

06 Vraag van Axel Ronse aan Jan Jambon (VEM Financiën, Pensioenen, belast met de Nationale Loterij 

en Federale Culturele Instellingen) over "Het pensioenonderzoek van Acerta" (56002936C) 

06 Question de Axel Ronse à Jan Jambon (VPM Finances, Pensions, chargé de la Loterie nationale et 

Institutions culturelles fédérales) sur "L'enquête sur les pensions réalisée par Acerta" (56002936C) 
 

06.01  Axel Ronse (N-VA): Mijnheer de minister, een studie van 

Acerta heeft een heel specifiek resultaat opgeleverd. Van alle mensen 
die in 2024 op pensioen gingen, waren vier op de tien jonger dan 
65 jaar. Vijf jaar eerder, in 2019, waren maar drie op de tien jonger dan 
65 jaar. Mensen gaan dus steeds vroeger op pensioen, ondanks het 
feit dat de regering-De Croo een pensioenbonus heeft ingevoerd om 
ervoor te zorgen dat mensen langer zouden werken door meer prikkels 
te geven. Dat is een redelijk verrassende vaststelling die toch wat zor-
gen baart; vandaar drie vragen. 
 
Hoe komt het volgens u dat steeds meer mensen jonger dan 65 op 
pensioen gaan, ondanks de fameuze pensioenbonus? 
 
Krijgen mensen – misschien zit daar voor een stuk al het antwoord op 

06.01  Axel Ronse (N-VA): Il est 

ressorti d'une étude d'Acerta que 
les travailleurs partaient de plus en 
plus tôt à la retraite, malgré le bo-
nus de pension.  
 
Comment expliquer cette situa-
tion? Les travailleurs reçoivent-ils 
les incitants financiers adéquats? 
Quelles mesures et quels incitants 
concevrez-vous pour que les pen-
sions restent finançables et pour 
rendre la pension anticipée viable 
sur le plan budgétaire? 
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de eerste vraag – vandaag wel de juiste financiële prikkels met betrek-
king tot hun arbeidsduur en pensioen? 
 
We hebben uiteraard al het regeerakkoord gelezen, maar welke maat-
regelen en financiële stimuli zult u nog voorzien om de pensioenen be-
taalbaar te houden en vooral om de keuze om vervroegd op pensioen 
te gaan ook budgettair haalbaar te maken? 
 

 

06.02 Minister Jan Jambon: Mijnheer Ronse, de groep die vóór zijn 

65ste op pensioen gaat, werd de voorbije jaren inderdaad groter. Het 
nieuwe onderzoek van Acerta maakt dus duidelijk dat het beeld dat 
soms wordt geschetst, namelijk dat we binnenkort, vanaf 2030, alle-
maal tot 66 of 67 jaar zullen moeten werken, in de realiteit absoluut niet 
klopt. De effectieve gemiddelde uittreedleeftijd voor werknemers en 
zelfstandigen ligt in 2024 immers in de realiteit op 63,5 jaar. Bij ambte-
naren – zij maakten geen deel uit van de dataset van Acerta, want die 
betrof enkel werknemers – is dat gemiddeld nog vroeger. De vaststel-
ling dat in 2023 43 % van alle werknemers en zelfstandigen voor de 
wettelijke pensioenleeftijd van 65 jaar op vervroegd pensioen ging, is 
dus geen verrassing.  
 
Op zich is er ook niets mis met de mogelijkheden om na een lange 
loopbaan op vervroegd pensioen te gaan. In onze pensioenhervorming 
introduceren we zelfs een nieuwe mogelijkheid om na 42 loopbaanja-
ren van elk minstens 234 gewerkte dagen toch op vervroegd pensioen 
te kunnen gaan vanaf de leeftijd van 60. Het probleem is dat ons pen-
sioensysteem vandaag niet de juiste financiële prikkels bevat om de 
keuze om al dan niet op vervroegd pensioen te gaan, ook budgettair 
haalbaar en duurzaam te maken, want vandaag is niet minder dan één 
derde van de loopbaanjaren niet effectief gewerkt, maar gelijkgesteld, 
wegens onder meer langdurige werkloosheid of brugpensioen. In onze 
pensioenhervorming zullen we deze gelijkstellingen beperken via de 
invoering van een fair en correct bonus-malussysteem, waarmee vroe-
ger stoppen of langer doorwerken op de juiste wijze vertaald wordt in 
het opgebouwde pensioenbedrag. Zo bieden we werknemers, zelf-
standigen en ambtenaren meer flexibiliteit om zelf een keuze te maken, 
zonder de financiële draagkracht van ons pensioenstelsel te hypothe-
keren. 
 

06.02  Jan Jambon, ministre: La 

possibilité de prendre une pension 
anticipée au bout d'une longue car-
rière n'a rien de négatif. Dans notre 
réforme des pensions, nous instau-
rerons même la possibilité de partir 
à la retraite dès l'âge de 60 ans, 
après 42 années de carrière comp-
tant chacune au moins 234 jours 
de travail effectif. Le problème est 
que la pension anticipée n'est ac-
tuellement ni viable ni durable sur 
le plan budgétaire. 
 
Actuellement, un tiers des années 
de carrière ne sont pas des années 
de travail mais des années assimi-
lées. Dans la réforme des pen-
sions, les assimilations seront limi-
tées au moyen d'un système de bo-
nus-malus équitable. Ainsi, les per-
sonnes qui travaillent disposeront 
de la flexibilité nécessaire pour 
opérer des choix sans hypothéquer 
l'assise financière de notre sys-
tème de pensions. 
 

06.03  Axel Ronse (N-VA): Ik kan maar één ding zeggen: chapeau 

voor wat zal komen, mijnheer de minister! Na de desastreuze pensi-
oenbonus is er eindelijk een plan om mensen langer aan de slag te 
houden, via het bonus-malussysteem, en om de gelijkgestelde perio-
des in te perken. Ik val ervan achterover dat vandaag een derde van 
de pensioenrechten is opgebouwd uit gelijkgestelde periodes. Een 
derde van alle pensioenen zijn dus niet gebaseerd op gewerkte jaren, 
maar op gelijkgestelde periodes. Het is fantastisch dat daar ook een 
cap op wordt geplaatst in dit regeerakkoord.  
 
Mijnheer de minister, ik kan niet wachten om het wetsontwerp om dit 
te wijzigen in de plenaire vergadering te verdedigen en goed te keuren. 
 

 

Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
 

07 Vraag van Nahima Lanjri aan Jan Jambon (VEM Financiën, Pensioenen, belast met de Nationale 

Loterij en Federale Culturele Instellingen) over "De aanpak van de pensioenhervorming" (56002999C) 

07 Question de Nahima Lanjri à Jan Jambon (VPM Finances, Pensions, chargé de la Loterie nationale 
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et Institutions culturelles fédérales) sur "La gestion de la réforme des pensions" (56002999C) 
 

07.01  Nahima Lanjri (cd&v): Mijnheer de minister, collega's, in het 

regeerakkoord wordt een heel grondige pensioenhervorming aange-
kondigd, en dat is maar goed ook, want eigenlijk hadden we al veel 
eerder op een grondige pensioenhervorming willen inzetten. Mogelijk 
weet u dat ik daar in de vorige legislatuur al heel vaak op heb aange-
drongen en ook heb gezegd dat wat voorlag niet voldoende was. In elk 
geval, dit regeerakkoord is ambitieus. Zo kunnen we volgens mij de 
pensioenen betaalbaar houden, niet alleen die van vandaag, maar ook 
die van morgen, dus ook die van onze kinderen en kleinkinderen. 
 
In het regeerakkoord wordt de richting aangegeven – soms zelfs ook 
al wat concreter – die we willen uitgaan, maar de concrete voorstellen, 
de concrete wetsontwerpen, moeten uiteraard nog komen. In het re-
geerakkoord zegt u dat overleg gepleegd zal worden met de sociale 
partners en dat aan het Federaal Planbureau berekeningen over de 
financiële en de sociale impact gevraagd zullen worden. 
 
Mijnheer de minister, hoe zult u die pensioenhervorming concreet aan-
pakken? Hebt u ondertussen al aan het Federaal Planbureau gevraagd 
wat de budgettaire en sociale impact zal zijn van de voorstellen uit het 
regeerakkoord? Is het overleg met de sociale partners al opgestart? Zo 
ja, met wie hebt u al gesproken? Hebt u naast de sociale partners even-
tueel nog andere betrokken actoren gezien? U zult wellicht van veel 
organisaties ook al de vraag hebben gekregen om te overleggen. 
 
Ik meen dat er een enveloppe was voorzien van ongeveer 450 miljoen 
euro opdat overgangsmaatregelen genomen kunnen worden en dat de 
sociale partners daarvoor voorstellen mogen uitwerken. Klopt dat of is 
die 450 miljoen al bezwaard? Tegen wanneer verwacht u die maatre-
gelen? 
 
Wanneer komt u met uw voorstellen naar de regering? Wanneer kun-
nen we de bespreking daarvan verwachten in het Parlement? Wat is 
de concrete timing? In het regeerakkoord staat immers dat alles wat in 
deze legislatuur ingevoerd moet worden, dit jaar nog moet worden be-
slist. Wanneer komt dat allemaal naar het Parlement, als we lezen dat 
dat in 2025 nog goedgekeurd moet worden? 
 
Tot slot hoop ik uiteraard dat u het met me eens bent dat we ons moe-
ten hoeden voor onbedoelde neveneffecten. De richting is duidelijk: we 
moeten zorgen voor de betaalbaarheid. Neveneffecten die niet zorgen 
voor een win-winsituatie moeten we natuurlijk vermijden. Daarmee zal 
bij de uitwerking hier en daar rekening moeten worden gehouden. 
 

07.01  Nahima Lanjri (cd&v): Les 

mesures prévues dans l'accord de 
gouvernement nous permettront de 
garantir le financement des pen-
sions.  
 
Avez-vous déjà interrogé le Bureau 
fédéral du Plan sur les effets bud-
gétaires et sociaux des proposi-
tions? Des concertations ont-elles 
déjà été organisées, par ailleurs, 
avec les partenaires sociaux et 
d'autres acteurs? Est-il vrai qu'une 
enveloppe d'environ 450 millions 
d'euros a été dégagée pour des 
mesures transitoires et que les par-
tenaires sociaux pourront élaborer 
des propositions à cet égard? D'ici 
quand prévoyez-vous ces mesures 
transitoires? Quand les textes se-
ront-ils soumis au Parlement, étant 
donné que l'ensemble doit être ap-
prouvé cette année encore?  
 

07.02 Minister Jan Jambon: Mevrouw Lanjri, de pensioenhervorming 

die we voorstellen is inderdaad strikt noodzakelijk om het pensioen van 
onze kinderen en kleinkinderen te kunnen verzekeren. De hervormin-
gen die we voorstellen hadden idealiter al een of twee decennia gele-
den beslist moeten worden. Mijn dank voor de steun, ook vanuit uw 
fractie, voor onze structurele pensioenhervorming. 
 
Zoals u terecht aanhaalt in uw vraag, zullen we hierover ook het over-
leg aangaan met de sociale partners, zowel via de formele adviesaan-
vragen als vanuit hun rol als paritaire beheerders van de diverse open-
bare instellingen van de sociale zekerheid, waaronder niet het minst 
de Federale Pensioendienst. 

07.02  Jan Jambon, ministre: J'ai 

déjà rencontré les partenaires so-
ciaux qui composent le Comité de 
gestion du Service fédéral des 
Pensions. Nous avons notamment 
convenu que les projets de textes 
législatifs et d'arrêtés d'exécution, 
y compris les mesures transitoires, 
seraient soumis pour avis et discu-
tés avec eux. 
 
La loi-programme accompagnant 



CRIV 56 COM 088 26/02/2025  

 

KAMER-2E ZITTING VAN DE 56E ZITTINGSPERIODE 2024 2025 CHAMBRE-2E SESSION DE LA 56E LEGISLATURE 

 

13 

 
In die hoedanigheid heb ik afgelopen maandag reeds een eerste ont-
moeting en gedachtewisseling met de sociale partners gehad, die sa-
men deel uitmaken van het beheerscomité van de Federale Pensioen-
dienst. We hebben daarbij ook de nodige afspraken gemaakt over het 
vervolg van onze samenwerking. Een afspraak is onder meer dat de 
concrete ontwerpen van wetteksten en uitvoeringsbesluiten, zodra ze 
zijn goedgekeurd, voor advies zullen worden voorgelegd aan de soci-
ale partners en met hen zullen worden besproken. Daarbij zullen ook 
de nodige overgangsmaatregelen aan bod komen. 
 
Een aantal pensioenhervormingen zullen al in de loop van dit jaar in 
werking treden en budgettaire impact genereren. Deze maatregelen 
zullen deel uitmaken van de programmawet bij de begrotingsopmaak 
van 2025, die zoals gepland in de week van 28 april in het Parlement 
zal worden ingediend. De andere pensioenhervormingen zullen eerst 
in de regering besproken en goedgekeurd worden, daarna voor advies 
en bespreking aan de sociale partners worden voorgelegd en vervol-
gens in dit Parlement worden ingediend. 
 
In het regeerakkoord is in het hoofdstuk Pensioenen inderdaad voor-
zien dat de maatregelen die deze legislatuur in werking zullen treden, 
allemaal in 2025 zullen worden ingevoerd. Daarmee bedoelen we dat 
de wetsontwerpen ter goedkeuring zullen worden voorgelegd. Daar-
mee treden de maatregelen nog niet in werking, voor alle duidelijkheid. 
Het betekent dat de wetteksten volgens plan dit najaar in het Parlement 
zullen worden ingediend met het oog op de goedkeuring ervan voor 
eind 2025. 
 
Ik kijk ernaar uit om deze hervorming samen tijdig tot een goed einde 
te brengen, om zo de toekomst van onze pensioenen te kunnen veilig-
stellen. 
 

l'élaboration du budget 2025, qui 
sera présentée au Parlement la se-
maine du 28 avril, comprend déjà 
certaines réformes des pensions 
qui entreront en vigueur au cours 
de cette année. Les autres ré-
formes seront d'abord discutées au 
sein du gouvernement, puis sou-
mises aux partenaires sociaux 
pour avis, et enfin déposées au 
Parlement. 
 
Les projets de loi relatifs aux me-
sures en matière de pensions de 
cette législature seront soumis à 
l'approbation du Parlement cet au-
tomne. Ces mesures n'entreront 
pas en vigueur immédiatement, 
bien entendu. 
 

07.03  Nahima Lanjri (cd&v): Mijnheer de minister, ik dank u voor uw 

antwoord. We delen in elk geval de visie dat we de pensioenen op ter-
mijn betaalbaar moeten houden en dat er daarom ingrijpende maatre-
gelen nodig zijn, zonder daarbij uit het oog te verliezen dat verworven 
rechten verworven rechten zijn en dat we geen averechts effect mogen 
krijgen, bijvoorbeeld dat mensen langer in de ziekte-uitkering belan-
den. 
 
Er zijn absoluut een aantal structurele maatregelen nodig en ik kijk er-
naar uit om daarover te debatteren in dit Parlement en te zien wat er 
concreet wordt voorgelegd. Wij hebben zelf al heel wat concrete voor-
stellen gedaan, die we al eerder in wetsvoorstellen hadden gegoten en 
waarvan er trouwens al heel wat in het regeerakkoord staan. 
 
Ik laat het voorlopig aan u over om met de nodige wetsontwerpen te 
komen en die af te toetsen binnen de regering en bij de sociale partners 
en de Nationale Bank.  
 
U hebt echter niet geantwoord op mijn vraag of er al advies is gevraagd 
aan het Federaal Planbureau. 
 

07.03  Nahima Lanjri (cd&v): Un 

avis a-t-il déjà été demandé au Bu-
reau fédéral du Plan? 
 

07.04 Minister Jan Jambon: Dat advies is gevraagd, maar nog niet 

verkregen. 
 

07.04  Jan Jambon, ministre: Cet 

avis a été sollicité, mais nous ne 
l'avons pas encore reçu. 
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07.05  Nahima Lanjri (cd&v): Dan zullen we binnenkort de budgettaire 

en sociale impact die het Federaal Planbureau zal hebben berekend in 
dit Parlement kunnen bespreken. Door de bespreking hier tijdig aan te 
vatten, kunnen we heel wat ongerustheid bij veel burgers wegnemen, 
want onze mailboxen ontploffen bijna van de berichten van mensen die 
ongerust zijn. Ik denk dat er in die overgangsmaatregelen voldoende 
zaken zullen zitten opdat de mensen nog niet moeten panikeren over 
sommige hervormingen op middellange en lange termijn. 
 

07.05  Nahima Lanjri (cd&v): Pour 

apaiser les inquiétudes des ci-
toyens, nous devons débattre de 
l'incidence budgétaire et sociale de 
ces mesures sur la base de cet 
avis. Les mesures transitoires doi-
vent permettre d'éviter la panique 
concernant les réformes à moyen 
et à long terme. 
 

Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
 

08 Vraag van Vincent Van Quickenborne aan Jan Jambon (VEM Financiën, Pensioenen, belast met de 

Nationale Loterij en Federale Culturele Instellingen) over "De financiering van overgangsmaatregelen 
voor bijna-gepensioneerden in 2025 en 2026" (56003070C) 

08 Question de Vincent Van Quickenborne à Jan Jambon (VPM Finances, Pensions, chargé de la 

Loterie nationale et Institutions culturelles fédérales) sur "Le financement des mesures transitoires 
pour les personnes proches de la pension en 2025/2026" (56003070C) 
 

08.01  Vincent Van Quickenborne (Open Vld): Mijnheer de minister, 

in het regeerakkoord staat dat de pensioenmaatregelen in 2025 wor-
den ingevoerd en dat er overgangsmaatregelen worden voorzien om 
mensen die dicht bij hun pensioen staan te ondersteunen. In de begro-
ting worden er middelen voorzien voor die overgangsmaatregelen, 
maar wel pas vanaf 2027. Het gaat om 200 miljoen euro in 2027, 
350 miljoen euro in 2028 en 500 miljoen euro in 2029. De pensioen-
maatregelen worden onmiddellijk ingevoerd, terwijl de overgangsmaat-
regelen pas vanaf 2027 gelden. Dat zorgt dus voor een discordantie. 
 
Hoe rijmt u bijvoorbeeld de invoering van de pensioenmalus in 2026 
met het feit dat er geen overgangsmaatregelen zijn voor de groep men-
sen die in 2026 met pensioen gaan? Kunt u wat duidelijkheid bieden 
over die mogelijke paradox? 
 

08.01 Vincent Van Quickenborne 

(Open Vld): Les mesures transi-
toires sont prévues dans le cadre 
de la réforme des pensions, mais 
les moyens à cet effet ne seront dé-
bloqués qu'à partir de 2027. Com-
ment expliquez-vous ce paradoxe? 
 

08.02 Minister Jan Jambon: Mijnheer Van Quickenborne, u ben het 

meest actieve parlementslid in de commissies die mij aanbelangen. 
 
Het regeerakkoord voorziet dat de pensioenmaatregelen die deze le-
gislatuur in werking treden allemaal in 2025 ingevoerd zullen worden. 
Zoals reeds eerder aangegeven, bedoelen we daarmee dat ze dit jaar 
goedgekeurd zullen worden en in wetgeving zullen worden omgezet. 
Dat betekent niet noodzakelijkerwijze dat die nog dit jaar uitwerking 
zullen hebben. Meer bepaald zullen de wijzigingen die gepaard zullen 
gaan met overgangsmaatregelen pas uitwerking hebben vanaf 2027, 
zodat pas vanaf dat jaar in de financiering van die overgangsmaatre-
gelen zal moeten worden voorzien. 
 
Het regeerakkoord voorziet voor werknemers die de pensioenleeftijd 
naderen dus in een aantal overgangsmaatregelen. Zo voorziet het re-
geerakkoord uitdrukkelijk dat wie in 2025 reeds voldoet aan de voor-
waarden voor vervroegd pensioen, het recht behoudt om met ver-
vroegd pensioen te gaan. Verder wordt voorzien dat voor wie relatief 
dicht bij het vervroegd pensioen staat, de vroegst mogelijke pensioen-
leeftijd daardoor slechts met een beperkte duurtijd kan worden ver-
lengd. Zo zal wie vanaf de inwerkingtreding van de nieuwe wet in 2025 
al 60 jaar of ouder is, maximaal één jaar langer moeten werken. 



08.02  Jan Jambon, ministre: Les 

mesures en matière de pensions 
seront transposées cette année 
dans la législation, mais elles n'en-
treront pas nécessairement en vi-
gueur cette année. Les modifica-
tions assorties de mesures transi-
toires ne produiront leurs effets 
qu'à partir de 2027, et le finance-
ment s'aligne sur cette date. Ainsi, 
les périodes assimilées seront in-
cluses dans une mesure plus limi-
tée dans le calcul de la pension à 
partir du 1er janvier 2027, l'âge de 
départ à la retraite préférentiel pour 
le personnel roulant de la SNCB et 
les militaires sera progressivement 
revu à la hausse à partir de la 
même date et la période de réfé-
rence pour le calcul des pensions 
des fonctionnaires ne sera pro-
gressivement allongée qu'à partir 
du 1er janvier 2027 également. 
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Ook de in het regeerakkoord voorziene geleidelijkheid van diverse 
maatregelen vermijdt dat personeelsleden die in 2025 en 2026 hun 
pensioen naderen disproportioneel worden getroffen. Zo worden de 
gelijkgestelde periodes vanaf 1 januari 2027 in een beperktere mate 
meegerekend voor de berekening van het pensioen. Om te vermijden 
dat werknemers disproportioneel worden getroffen, wordt bij aanvang 
een ruime grens van 40 % gehanteerd. Deze grens daalt geleidelijk elk 
jaar met 5 %, om vanaf 2031 20 % te belopen. 
 
Tevens wordt voor het rijdend personeel van de NMBS en de militairen 
de preferentiële pensioenleeftijd van respectievelijk 55 jaar en 56 jaar 
vanaf 1 januari 2027 geleidelijk opgetrokken naar de wettelijke pensi-
oenleeftijd van andere werknemers en ambtenaren. Dat zal gebeuren 
met één jaar per jaar. We voorzien daarbij de nodige maatregelen in-
zake aangepast werk. 
 
De referentieperiode die in aanmerking wordt genomen voor de bere-
kening van de gemiddelde wedde op grondslag waarvan het ambtena-
renpensioen wordt berekend, wordt slechts vanaf 1 januari 2027 gelei-
delijk verlengd, namelijk met één jaar per jaar, zodat deze 45 jaar be-
reikt in 2062.  
 

 

08.03  Vincent Van Quickenborne (Open Vld): Mijnheer de minister, 

u hebt inderdaad een aantal maatregelen overlopen die pas in werking 
treden in 2027. Er zijn ook een aantal pensioenmaatregelen die wel al 
in 2026 in werking treden. De pensioenmalus start bijvoorbeeld in 2026 
en blijkbaar zijn daarvoor dus geen overgangsmaatregelen voorzien. 
Indien u daar eventueel een aantal aanpassingen of modaliteiten zou 
willen invoeren na een sociaal overleg, hebt u geen middelen om daar 
iets tegenover te plaatsen. 
 
Het klopt dus dat het merendeel van de maatregelen start in 2027. U 
hebt ze opgesomd: het vervroegd pensioen, de gelijkgestelde perio-
des, 55/56 jaar en de jaarlijkse verlenging van de referentieloopbaan 
tot 2062. Maar voor een aantal andere maatregelen zie ik dat ze wel 
starten in 2026 en dat er geen compenserende maatregelen tegenover 
staan. Dat maakt het sociaal debat moeilijker. 
 

08.03 Vincent Van Quickenborne 

(Open Vld): Plusieurs mesures en 
matière de pensions, telles que le 
malus, entreront déjà en vigueur en 
2026. Or celles-ci ne feront mani-
festement l'objet d'aucune mesure 
transitoire. Si vous désirez adapter 
certaines modalités à l'issue de la 
concertation sociale, vous ne dis-
poserez d'aucun moyen pour ce 
faire. Cette situation rendra le dé-
bat social plus difficile. 
 

Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
 

09 Vraag van Vincent Van Quickenborne aan Jan Jambon (VEM Financiën, Pensioenen, belast met de 

Nationale Loterij en Federale Culturele Instellingen) over "De behandeling van technische werkloos-
heid in de pensioenbonus-malusregeling" (56003071C) 

09 Question de Vincent Van Quickenborne à Jan Jambon (VPM Finances, Pensions, chargé de la 

Loterie nationale et Institutions culturelles fédérales) sur "Le chômage technique et le système de 
bonus-malus pour les pensions" (56003071C) 
 

09.01  Vincent Van Quickenborne (Open Vld): Mijnheer de minister, 

er is hierover ook gediscussieerd in de plenaire vergadering. De tekst 
is nochtans vrij duidelijk. U bent als minister van Pensioenen heel ge-
detailleerd en specifiek geweest, wat een heel goede zaak is. Het doet 
me denken aan het regeerakkoord van 2011, toen we ook teksten had-
den die we vrijwel helemaal konden omzetten in wetsontwerpen. 
 
Wat betreft de bonus-malusregeling, heb ik echter al vragen gekregen 
van werkgevers en werknemers over het aspect 'technische werkloos-
heid om economische redenen'. We weten dat werkloosheid en 

09.01 Vincent Van Quickenborne 

(Open Vld): Les périodes de chô-
mage et d'incapacité de travail ne 
seront pas prises en compte pour 
le malus. En cas de chômage tech-
nique pour raisons économiques, 
les personnes se retrouvent invo-
lontairement au chômage en raison 
de circonstances économiques. 
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ziekte/arbeidsongeschiktheid niet meetellen voor de malus – de fa-
meuze 35 jaar van 156 dagen – en dat bijvoorbeeld zorgverloven wel 
meetellen. 
 
Mijn vraag gaat over de technische werkloosheid om economische re-
denen. Daarbij worden mensen werkloos door economische omstan-
digheden, dus buiten hun wil om. Rekent u die mee voor de malus of 
niet? 
 

Tiendrez-vous compte de cette pé-
riode pour le malus? 
 

09.02 Minister Jan Jambon: Mijnheer Van Quickenborne, het regeer-

akkoord voorziet dat het pensioenbedrag vanaf 2026 wordt verminderd 
met een malus van 2 % per jaar vervroegde uittreding vóór de wette-
lijke pensioenleeftijd indien de gepensioneerde aan de loopbaanvoor-
waarden voor vervroegd pensioen voldoet, maar niet komt aan 35 loop-
baanjaren van 156 dagen met effectieve arbeidsprestaties en 7.020 
effectief gewerkte dagen over een hele carrière – een halftijdse betrek-
king dus. Enkel periodes van moederschapsrust, loopbaanonderbre-
king of -vermindering met zorgmotief en geboorteverlof worden in het 
regeerakkoord gelijkgesteld met effectieve arbeidsprestaties. 
 
Daarnaast voorziet het regeerakkoord ook dat de regering, in overleg 
met de sociale partners, een budget beschikbaar zal stellen om men-
sen die dicht bij hun pensioen staan te ondersteunen bij de aanpassin-
gen die voortvloeien uit die hervormingen, zodat deze veranderingen 
op een geleidelijke en evenwichtige manier kunnen worden doorge-
voerd. De periodes die in het kader van de malus met effectieve ar-
beidsprestaties worden gelijkgesteld, kunnen onderdeel uitmaken van 
dat overleg. 
 
De nieuwe bonus-malusregeling zal, in tegenstelling tot de huidige vi-
valdipensioenbonus, enkel betrekking hebben op vervroegd pensioen 
vóór of langer werken na de wettelijke pensioenleeftijd. Een aantal da-
gen technische werkloosheid in de loop van een loopbaan van min-
stens 42 jaar zal er in de overgrote meerderheid van de gevallen dan 
ook niet toe leiden dat men minder dan 35 loopbaanjaren met minstens 
de helft gewerkte dagen of minder dan de helft van het totaal aantal 
van de 14.040 arbeidsdagen op een volledige loopbaan van 45 jaar zal 
hebben gepresteerd. 
 
We kunnen dus verder bekijken of een gelijkstelling van bepaalde pe-
riodes van tijdelijke werkloosheid aangewezen kan zijn in het kader van 
de nieuwe bonus-malusregeling. We zullen daarbij steeds de filosofie 
hanteren van een versterking van de band tussen de effectieve ar-
beidsprestaties en de opbouw van het pensioenrecht. Die band werd 
in de voorbije decennia immers veel te veel afgezwakt, waardoor het 
verzekeringsprincipe en het financieel draagvlak van ons wettelijk pen-
sioen sterk onder druk komen te staan. Enkel door de band tussen 
effectief werken en de opbouw van pensioen te herstellen, kunnen we 
het draagvlak van ons wettelijk pensioen vrijwaren voor de toekomst. 
 

09.02  Jan Jambon, ministre: L'ac-

cord de gouvernement prévoit qu'à 
partir de 2026, le montant de la 
pension sera réduit d'un malus de 
2 % par année d'anticipation avant 
l'âge légal de la retraite si le retraité 
remplit les conditions de carrière 
pour la retraite anticipée, mais pas 
celle liée aux 35 années de carrière 
de 156 jours avec prestations de 
travail effectives et 7 020 jours de 
travail effectifs sur toute une car-
rière. Seules les périodes de congé 
de maternité, d'interruption ou de 
réduction de carrière pour motif de 
soins et de congé de naissance 
sont assimilées à des prestations 
de travail effectives dans l'accord 
de gouvernement. Une concerta-
tion sera organisée avec les parte-
naires sociaux au sujet d'une in-
stauration progressive et équilibrée 
de cette disposition. Les périodes 
assimilées dans le cadre du malus 
pourront faire partie de cette  
concertation.  
 
Le système de bonus-malus por-
tera uniquement sur le raccourcis-
sement ou l'allongement de la car-
rière. Dans la plupart des cas, le 
fait que des travailleurs aient été 
quelques jours au chômage tech-
nique sur une carrière d'au moins 
42 ans ne se traduira pas par une 
insuffisance de leurs prestations de 
travail.  
 
Nous pouvons examiner si une as-
similation de certaines périodes de 
chômage temporaire peut s'indi-
quer dans le cadre du nouveau 
système de bonus-malus. Notre 
objectif consiste à renforcer le lien 
entre le travail effectif et la consti-
tution d'une pension, pour que 
l'assise de notre pension légale soit 
préservée pour l'avenir. 
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09.03  Vincent Van Quickenborne (Open Vld): Mijnheer de minister, 

bedankt voor uw antwoord.  
 
Als ik u goed begrijp, dan kan daarover overlegd worden. U zegt dat er 
ruimte is voor sociaal overleg over het aspect van tijdelijke werkloos-
heid. Dat brengt me eigenlijk terug bij mijn eerste vraag, daarnet, 
waarin ik zei dat u geen middelen hebt voorzien voor 2026 voor dat 
soort van discussies. U ziet nu zeker de relevantie van die vraag. 
 
Wat u voorts zegt over de malus, is een actuariële correctie, dat geef 
ik grif toe. Ik stel echter voor dat u het pensioenboek 2020-2040 bekijkt, 
opgesteld door toenmalig professor Frank Vandenbroucke. Mijn opvol-
ger, Alexander De Croo, had dat besteld. De actuariële correcties die 
toen werden voorgesteld, waren nog veel straffer, alleszins veel sterker 
dan wat nu wordt voorgesteld. Nu loopt het inderdaad op, dat is juist, 
maar weliswaar in percentage. Daarbij gaat u uit van 35 jaar en 156 
werkdagen per jaar. Een echte actuariële correctie is 45 jaar voltijds 
gewerkt, maar daar kiest u niet voor. 
 
Ik onthoud dat discussie mogelijk is, maar ik stel vast dat daarvoor 
geen middelen voorzien zijn, tenzij u middelen verschuift. 
 

09.03 Vincent Van Quickenborne 

(Open Vld): Vous affirmez qu'une 
marge est disponible pour la con-
certation sociale, mais pourquoi les 
moyens nécessaires n'ont-ils pas 
été dégagés pour 2026? 
 
Vous optez pour une carrière de 
35 ans et 156 jours de travail par 
an, alors qu'une réelle correction 
actuarielle signifierait qu'il faudrait 
travailler 45 ans à temps plein, 
comme il ressort des propositions 
de la Commission de réforme des 
pensions. 
 

L'incident est clos. 
Het incident is gesloten. 
 

10 Question de Sarah Schlitz à Jan Jambon (VPM Finances, Pensions, chargé de la Loterie nationale 

et Institutions culturelles fédérales) sur "La disponibilité précédant l’âge de la retraite pour les 
enseignants" (56003072C) 

10 Vraag van Sarah Schlitz aan Jan Jambon (VEM Financiën, Pensioenen, belast met de Nationale 

Loterij en Federale Culturele Instellingen) over "De eindeloopbaanregeling voor leerkrachten in het 
Franstalige onderwijs" (56003072C) 
 

10.01  Sarah Schlitz (Ecolo-Groen): Monsieur le ministre, depuis plu-

sieurs semaines, une vive inquiétude s’installe chez les enseignants 
sur leur fin de carrière et sur le dispositif de disponibilité précédant l'âge 
de la retraite (DPPR), ce mécanisme qui leur permet, après des an-
nées de service dans des conditions souvent éprouvantes,  
d’aménager leur fin de carrière en douceur. 
 
Alors que le gouvernement de la Fédération Wallonie-Bruxelles n’a pas 
remis en cause ce système, les décisions du gouvernement fédéral de 
revoir en profondeur le régime des pensions et les aménagements de 
fin de carrière, risquent de compromettre son application. La prise en 
considération des périodes de réduction du temps de travail dans le 
calcul des pensions – y compris celles effectuées dans le cadre des 
DPPR – n'est plus garantie, ce qui crée une insécurité majeure pour 
les enseignants concernés, qui ont souvent organisé leur fin de carrière 
en comptant sur ce dispositif. 
 
Actuellement, de nombreux dossiers introduits auprès de l’administra-
tion de la Fédération Wallonie-Bruxelles pour bénéficier de la DPPR 
seraient actuellement gelés, faute d’accès aux informations néces-
saires pour établir la date de prise de cours de la pension, et sans ex-
plication claire de la part des services compétents. Les enseignants 
sont dans le flou le plus total. Les écoles sont, elles aussi, dans l’incer-
titude et peinent à organiser la prochaine rentrée scolaire, ne sachant 
pas si certains enseignants partiront ou non en fin de carrière. 
 

10.01  Sarah Schlitz (Ecolo-

Groen): Het onderwijspersoneel is 
bezorgd over de eindeloopbaanre-
geling en over de DPPR-regeling 
(disponibilité précédant la pension 
de retraite, terbeschikkingstelling 
voorafgaand aan het rustpensi-
oen), een regeling waarmee de ar-
beidsprestaties aan het einde van 
de loopbaan kunnen worden ver-
minderd en die door de beslissin-
gen van de arizonaregering om het 
pensioenstelsel te hervormen, op 
losse schroeven dreigt te worden 
gezet.  
 
Men heeft niet langer de garantie 
dat de perioden van arbeidsduur-
vermindering, met inbegrip van de 
perioden in het kader van de 
DPPR-regeling, zullen meetellen 
voor de pensioenberekening, 
waardoor het onderwijspersoneel 
niet weet waar het aan toe is. Heel 
wat dossiers zijn bevroren, het on-
derwijspersoneel verkeert in het 
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Monsieur le ministre, pouvez-vous confirmer que les dossiers de DPPR 
sont actuellement gelés et, si tel est le cas, quelles en sont les raisons 
précises? 
 
Quelles garanties pouvez-vous offrir aux enseignants quant à la recon-
naissance de ces périodes dans le calcul de leur pension? 
 
Dans quel délai le gouvernement fédéral compte-t-il clarifier la situation 
afin de permettre aux enseignants d’avoir une visibilité sur leur fin de 
carrière? 
 
Envisagez-vous des mesures transitoires pour éviter que certains en-
seignants ne se retrouvent brutalement exclus du dispositif, alors qu’ils 
avaient légitimement anticipé leur départ en DPPR? 
 
L’incertitude qui règne actuellement est source d’angoisse pour de 
nombreux enseignants et risque d’amplifier la crise d’attractivité de la 
profession. Il est impératif que le gouvernement fédéral prenne ses 
responsabilités et apporte rapidement des clarifications. Je vous re-
mercie d’avance pour vos réponses, que j'espère rassurantes. 
 

ongewisse en de scholen ondervin-
den problemen om het komende 
schooljaar te organiseren.  
 
Bevestigt u dat de DPPR-dossiers 
bevroren werden? Zo ja, waarom is 
dat gebeurd? Welke garanties kunt 
u het onderwijspersoneel bieden in 
verband met het meetellen van die 
perioden voor de pensioenbereke-
ning? Wanneer zal de regering de 
situatie verduidelijken? Zult u over-
gangsmaatregelen nemen om te 
voorkomen dat het onderwijsperso-
neel van die regeling uitgesloten 
wordt?  
 

10.02  Jan Jambon, ministre: Madame Schlitz, le Service fédéral des 

Pensions communique normalement de manière régulière et continue 
à la Fédération Wallonie-Bruxelles (FWB), Administration générale de 
l'Enseignement, les premières dates de pension possibles, appelons 
cela date "P", pour les membres de leur personnel ayant introduit une 
demande de procédure de fin de carrière, en l'occurrence d'une dispo-
nibilité précédent la pension de retraite ou DPPR. Ceci est nécessaire 
car l'ouverture du droit à la pension est dépendante de chaque carrière 
individuelle et le SFP est seul compétent pour valider légalement une 
date "P".  
 
Lorsque ces dates "P" sont communiquées aux employeurs, à cette 
fin, ces dates vont de pair avec un engagement du SFP sur leur fiabi-
lité; ceci selon la loi du 29 décembre 2010 portant sur des dispositions 
diverses. Actuellement, la livraison de ces dates "P" situées au-delà du 
1er janvier 2026, est momentanément en pause car certaines mesures 
contenues dans l'accord de gouvernement peuvent impacter le calcul 
de l'ouverture du droit à la pension. En effet, l'accord du gouvernement 
dispose qu'à partir du 1er janvier 2026, l'admissibilité des années de 
service pour l'octroi et le calcul de la pension est supprimé notamment 
pour les interruptions de carrière sans motif de soins et les divers ré-
gimes de retraite anticipée tels que la disponibilité avant la retraite et 
la semaine volontaire de quatre jours. Cette réforme s'inscrit dans le 
cadre du renforcement du lien entre les périodes de travail effectif et 
l'acquisition des droits à la pension ce qui est nécessaire pour sauve-
garder la base financière de notre système de retraite. 
 
Dans le même temps, cela peut constituer une incitation importante 
pour les employés à prolonger leur carrière active. Ainsi, la pénurie de 
travailleurs qualifiés, entre autres dans le domaine de l'éducation dans 
les Communautés françaises et flamandes, peut être résolue toujours 
en combinaison avec les mesures nécessaires pour un travail adapté 
et une carrière attrayante. L'incertitude que cela crée au sein du sec-
teur de l'éducation de la Communauté française m'a déjà été signalée 
par la ministre de tutelle (Mme Glatigny) et la ministre-présidente 
(Mme Degryse). Il y aura une consultation technique à ce sujet dans 
mon cabinet cet après-midi. Suite à cette consultation, je prendrai les 

10.02 Minister Jan Jambon: De 

Federale Pensioendienst deelt de 
Administration générale de l'En-
seignement van de Franse Ge-
meenschap regelmatig de vroegst 
mogelijke pensioendata (P-data) 
mee van de personeelsleden die 
een aanvraag ingediend hebben 
voor de loopbaaneinderegeling.  
 
Wanneer die P-data aan de werk-
gevers meegedeeld worden, ver-
bindt de FPD zich ertoe dat die 
data betrouwbaar zijn. Momenteel 
werd de mededeling van P-data die 
na 1 januari 2026 vallen on hold 
gezet. Het regeerakkoord bepaalt 
dat vanaf 1 januari 2026 de  
aanneembaarheid als dienstjaren 
voor de toekenning en voor de be-
rekening van het pensioen afge-
schaft wordt voor onder meer loop-
baanonderbrekingen zonder zorg-
motief en diverse vervroegde uit-
trederegelingen zoals de disponibi-
liteit voorafgaand aan het pensioen 
en de vrijwillige vierdagenweek.  
 
Dat kan de werknemers ertoe aan-
zetten langer te blijven werken. Op 
die manier kan het tekort aan ge-
kwalificeerde werknemers beperkt 
worden. Er werd mij reeds gemeld 
dat dit tot onzekerheid leidt in de 
onderwijssector van de Franse Ge-
meenschap. Deze namiddag zal er 
hierover een technisch overleg 
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accords nécessaires avec mes collègues de la FWB. 
 

plaatsvinden op mijn kabinet.  
 

10.03  Sarah Schlitz (Ecolo-Groen): Monsieur le ministre, je vous re-

mercie pour vos réponses.  
 
On avait effectivement bien vu en parcourant l'accord de majorité Ari-
zona qu'il était possible que ce type de mesures soit impacté, même si 
ce n'était pas mentionné en noir sur blanc. On a maintenant la réponse. 
J'estime toutefois qu'on ne peut pas jeter des personnes dans l'incerti-
tude tant que des décisions sur le nouveau régime ne sont pas mises 
en place. C'est donc une première chose. Les écoles doivent préparer 
la rentrée et il est donc indispensable qu'elles sachent à quelle sauce 
elles vont être mangées. 
 
Par ailleurs, ce qui me pose vraiment problème, c'est que votre gou-
vernement, par choix politique, décide de revoir les règles, alors que 
des personnes ont planifié leur carrière, ont planifié qu'elles pourraient 
à un moment lever le pied parce qu'elles ont beaucoup donné à la col-
lectivité. Et c'est aussi une manière de faciliter l'entrée de nouveaux 
enseignants dans l'emploi. 
 
Dès lors, monsieur le ministre, vouloir aujourd'hui résoudre les pénu-
ries en faisant travailler les anciens plus longtemps, c'est une fausse 
bonne idée! Il faut faciliter la possibilité pour les jeunes de s'insérer 
dans le marché du travail et d'avoir un emploi stable. C'est cela la 
bonne solution! 
 

10.03  Sarah Schlitz (Ecolo-

Groen): Bij het lezen van het re-
geerakkoord werd duidelijk dat de 
pensioenhervorming van de ari-
zonacoalitie een impact dreigde te 
hebben op dergelijke eindeloop-
baanmaatregelen. Het is onaan-
vaardbaar dat mensen in het onge-
wisse gelaten worden zolang er 
geen beslissingen genomen zijn 
over de nieuwe regeling. Scholen 
moeten zich op het nieuwe school-
jaar kunnen voorbereiden. 
 
Uw regering beslist om de regels te 
herzien, terwijl sommige mensen 
hun loopbaan gepland hebben en 
het op een bepaald ogenblik rusti-
ger aan willen doen. Zo kunnen 
nieuwe leerkrachten makkelijker 
aan de slag. 
 
Personeelstekorten wegwerken 
door oudere werknemers langer te 
laten werken is een verschlimm-
besserung! We moeten ervoor zor-
gen dat jongeren makkelijker aan 
de bak komen en een stabiele 
baan te pakken krijgen. 
 

Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
 

11 Vraag van Vincent Van Quickenborne aan Jan Jambon (VEM Financiën, Pensioenen, belast met de 

Nationale Loterij en Federale Culturele Instellingen) over "De behandeling van 'zware beroepen' in de 
pensioenhervorming" (56003073C) 

11 Question de Vincent Van Quickenborne à Jan Jambon (VPM Finances, Pensions, chargé de la 

Loterie nationale et Institutions culturelles fédérales) sur "La réforme des pensions et la pénibilité des 
métiers" (56003073C) 
 

11.01  Vincent Van Quickenborne (Open Vld): Mijnheer de minister, 

ik heb een vraag over de 42-60-regel die in het regeerakkoord staat. 
Die houdt in dat men na een loopbaan van 42 effectief gewerkte jaren 
op 60 jaar met pensioen kan gaan. Vandaag kan dat niet, want men 
moet 44 jaar gewerkt hebben. Dat is eigenlijk een stapje achteruit. 
 
Ik herinner me een discussie in de regering-Michel over de zware be-
roepen. Er werden toen lijsten gemaakt en plotseling had drie vierde 
van de mensen een zwaar beroep. Iedereen had een zwaar beroep, 
behalve politici. Dat was de conclusie. 
 
Is de 42-60-regel het enige wat u doet in termen van de lange loopbaan 
en is de discussie dan afgesloten? Acht u het soms mogelijk dat er 
alsnog discussies ontstaan over zware beroepen in andere sectoren? 
 

11.01 Vincent Van Quickenborne 

(Open Vld): À l'avenir, on pourra 
prendre sa retraite à 60 ans après 
une carrière de 42 années de tra-
vail effectif, contre 44 actuellement. 
Cela met-il fin à la discussion sur 
les carrières longues et les métiers 
pénibles? 
 

11.02 Minister Jan Jambon: Het regeerakkoord bakent de diverse 11.02  Jan Jambon, ministre: À 
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pensioenhervormingen af en bepaalt binnen welk kader deze hervor-
mingen zullen verlopen. Daarbij wordt, zoals al een paar keer gezegd, 
een sterke link gelegd tussen effectief werken en de opbouw van pen-
sioenrechten. 
 
Zo wordt vanaf 2027 inderdaad in de mogelijkheid voorzien voor lange 
effectieve loopbanen om vervroegd op pensioen te gaan vanaf de leef-
tijd van 60 jaar wanneer men minstens 42 jaar heeft gewerkt en men 
elk jaar minstens 234 dagen effectief heeft gewerkt. Dat laat de men-
sen die vroeg met hun loopbaan zijn gestart toe om eerder te stoppen 
met werken. Vaak zijn dat arbeiders in fysiek belastende beroepen, 
bijvoorbeeld in de bouw. In die zin is deze nieuwe mogelijkheid van 
vervroegd pensioen na een lange effectieve loopbaan inderdaad een 
manier om in de pensioenwetgeving met zware beroepen of belas-
tende arbeidsomstandigheden om te gaan. 
 
Zoals u weet en zoals in het verleden herhaaldelijk is gebleken, is er 
bij het openen van de discussie over een lijst van zware beroepen een 
garantie dat daarover geen consensus kan worden bereikt tussen en 
met de sociale partners uit de diverse regimes en sectoren. Bij de af-
bouw van diverse preferentiële regimes van vervroegd uittreden in de 
publieke sector, bijvoorbeeld bij Defensie, voorzien we in de nodige 
begeleidende maatregelen inzake aangepast werk. Dat is wat ons be-
treft een betere aanpak dan de onmogelijke opdracht van het opstellen 
van een lijst van zware beroepen, die dan ook nog eens in de pensi-
oenwetgeving moet worden vertaald. 
 
Zoals u weet kunnen zware beroepen immers veranderen in de tijd in 
werkbare of veilige beroepen na een bewust preventiebeleid. Dat is 
iets waar we in deze legislatuur sterk op inzetten. We willen een pen-
sioenwetgeving vermijden die ertoe zou leiden dat de sociale partners 
geen prikkel meer hebben om van belastende functies werkbare func-
ties te maken. 
 
We zetten tevens in op een flexibel eindeloopbaanbeleid waarbij we 
werknemers ondersteunen om langer maar werkbaar aan het werk te 
blijven. Voor oudere werknemers blijft het mogelijk om op het einde 
van hun loopbaan via een landingsbaan deeltijds of vier vijfde te wer-
ken vanaf 55 jaar. 
 
Neen, wij plannen in dit regeerakkoord dus niet de discussie over de 
zware beroepen op een andere manier te openen dan door de maat-
regelen in het regeerakkoord. 
 

partir de 2027, il sera possible de 
prendre sa retraite à partir de 60 
ans à condition d'avoir travaillé au 
moins 42 années et d'avoir effecti-
vement travaillé au moins 234 jours 
chaque année. Celles et ceux qui 
ont commencé à travailler jeunes 
pourront donc arrêter de travailler 
plus tôt. Il s'agit souvent d'ouvriers 
exerçant des métiers physique-
ment pénibles. Dans le cadre de la 
suppression progressive des ré-
gimes préférentiels dans le secteur 
public, par exemple à la Défense, 
nous prévoyons des mesures d'ac-
compagnement en matière de tra-
vail adapté. Nous estimons qu'il 
s'agit d'une meilleure approche 
que de mener une discussion sur la 
liste des métiers pénibles, qui n'a 
pas permis de dégager un consen-
sus.  
 
Nous misons dans une large me-
sure sur une politique de préven-
tion et nous stimulons les parte-
naires sociaux à convertir les fonc-
tions pénibles en un travail fai-
sable. Avec une politique de fins de 
carrières flexibles et adaptées, les 
travailleurs pourront travailler plus 
longtemps. 
 
En dehors des mesures prévues 
dans l'accord de gouvernement, 
nous ne prévoyons donc pas de 
discussions sur les métiers pé-
nibles. 
 

11.03  Vincent Van Quickenborne (Open Vld): Dat is een duidelijk 

antwoord, waarvoor dank. 
 

 

Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
 

12 Vraag van Vincent Van Quickenborne aan Jan Jambon (VEM Financiën, Pensioenen, belast met de 

Nationale Loterij en Federale Culturele Instellingen) over "De toegang tot de IGO" (56003074C) 

12 Question de Vincent Van Quickenborne à Jan Jambon (VPM Finances, Pensions, chargé de la 

Loterie nationale et Institutions culturelles fédérales) sur "Les conditions d’accès à la GRAPA" 
(56003074C) 
 

12.01  Vincent Van Quickenborne (Open Vld): Mijnheer de minister, 

om in aanmerking te komen voor de inkomensgarantie voor ouderen 

12.01 Vincent Van Quickenborne 
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(IGO) wilt u de voorwaarde van minstens vijf jaar ononderbroken, wer-
kelijk en wettelijk verblijf in ons land invoeren. Dat heeft oud-minister 
Bacquelaine ook al geprobeerd. Ik was toen voorzitter van de commis-
sie voor Sociale Zaken en, mijnheer de voorzitter, u maakte toen ook 
deel uit van de regering, weliswaar in een andere functie. We zijn toen 
gebotst op het Grondwettelijk Hof, dat die voorwaarde heeft vernietigd 
in het arrest van 23 januari 2019. Het Grondwettelijk Hof oordeelde dat 
het om een disproportionele beperking van het recht op sociale bijstand 
ging. Het verwees naar het veelbesproken artikel 23 van de Grondwet, 
dat u misschien nog kent uit een ver of nabij verleden. Velen zijn al op 
dat artikel gebotst, met het befaamde standstillprincipe, volgens het-
welk sociale rechten niet mogen achteruitgaan. Denk maar aan de dis-
cussie in het Vlaams en het federaal Parlement destijds over de invoe-
ring van dierenrechten in de Grondwet. 
 
Hoe denkt u dat u die voorwaarde nu wel in de wet kunt invoeren op 
een grondwettelijke manier? 
 
Welke nieuwe juridische argumentatie hebt u om te vermijden dat het 
Grondwettelijk Hof de regel opnieuw vernietigt? Hebt u daarover juri-
disch advies ingewonnen? 
 
Artikel 23 van de Grondwet werd niet voor herziening vatbaar verklaard 
en een hervorming is dus niet mogelijk – jammer eigenlijk – want het 
betreffende artikel is veel te radicaal. 
 

(Open Vld): Vous souhaitez instau-
rer la condition d'un séjour légal et 
réel d'au moins cinq années ininter-
rompues dans notre pays pour 
pouvoir prétendre à la garantie de 
revenus aux personnes âgées 
(GRAPA). La Cour constitution-
nelle a déjà rejeté cette condition 
précédemment, sur la base de l'ar-
ticle 23 de la Constitution et du 
principe de standstill. Sur la base 
de quelle nouvelle argumentation 
juridique pensez-vous, cette fois, 
pouvoir instaurer cette condition 
tout en respectant la Constitution? 
 

12.02 Minister Jan Jambon: Mijnheer Van Quickenborne, vooreerst, 

ik ben het volledig eens met uw analyse van artikel 23 van de Grond-
wet.  
 
Los daarvan, de wet van 27 januari 2017 tot wijziging van de wet van 
22 maart 2001 tot instelling van een inkomensgarantie voor ouderen 
voerde boven op de bestaande toekennings- en betaalvoorwaarden 
voor de IGO een extra toekenningsvoorwaarde van werkelijk verblijf in 
België in van ten minste tien jaar, waarvan ten minste vijf jaar ononder-
broken. 
 
Het Grondwettelijk Hof heeft in zijn arrest nr. 6/2019 van 23 janu-
ari 2019 die verblijfsvoorwaarde vernietigd. De verblijfsvoorwaarde 
veroorzaakte volgens het Grondwettelijk Hof immers een aanzienlijke 
vermindering van het geboden beschermingsniveau die onvoldoende 
verantwoord kon worden om redenen die verband hielden met het al-
gemeen belang.  
 
Gelet op het niet-contributieve karakter van het IGO-stelstel, dat uit-
sluitend met belastinggeld wordt gefinancierd, erkent het Grondwette-
lijk Hof in zijn arrest evenwel ook dat de wetgever het voordeel ervan 
daadwerkelijk afhankelijk mocht stellen van het bestaan van een vol-
doende sterke band met België. Het streven naar de beheersing van 
de budgettaire kosten van de IGO vormde voor het Hof bovendien een 
legitieme doelstelling.  
 
Het huidige voorstel beperkt zich tot een ononderbroken werkelijk en 
wettelijk verblijf in België van vijf jaar en is dus minder verregaand dan 
de vernietigde verblijfsvoorwaarde. Bovendien moeten de precieze 
modaliteiten van de nieuwe verblijfsvoorwaarde nog uitgewerkt wor-
den. De regering zal de modaliteiten uitwerken in overleg met alle be-
trokken actoren, rekening houdend met de opmerkingen van het Hof. 

12.02  Jan Jambon, ministre: La 

Cour constitutionnelle a effective-
ment annulé la condition de rési-
dence réelle d'au moins dix an-
nées, dont cinq ininterrompues. La 
Cour a néanmoins reconnu que le 
législateur pouvait subordonner le 
bénéfice de la GRAPA à l'existence 
d'un lien suffisant avec la Belgique, 
eu égard au caractère non contri-
butif du régime, financé exclusive-
ment par l'impôt.  
 
En outre, la recherche de la maî-
trise des coûts budgétaires de l'IFJ 
constituait un objectif légitime aux 
yeux de la Cour. 
 
La proposition actuelle est moins 
poussée. De plus, les modalités 
précises de la nouvelle condition 
de résidence doivent encore être 
mises au point, en concertation 
avec les acteurs et en tenant 
compte des observations de la 
Cour.  
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Het wezenlijke verschil is dus dat we hier over vijf in plaats van tien jaar 
spreken. 
 

12.03  Vincent Van Quickenborne (Open Vld): Mijnheer de minister, 

het was toen inderdaad een dubbele voorwaarde: tien jaar, waarvan 
vijf jaar ononderbroken. U denkt nu dat u door dat te halveren wel over 
de mogelijke hindernis van het Grondwettelijk Hof kunt springen. 
 
De verblijfsvoorwaarde is inderdaad minder streng dan onder de 
Zweedse regering, maar dat artikel 23 blijft daar ergens zweven en als 
men dat strikt interpreteert, kan men dat nog altijd zien als een aan-
zienlijke achteruitgang van rechten. Ik heb begrepen dat u nog over de 
modaliteiten zult discussiëren en expertise zult inwinnen. Ik hoop dat 
het u lukt, want ik ben en blijf grote voorstander van de voorwaarden. 
 

12.03 Vincent Van Quickenborne 

(Open Vld): J'espère que ce sera 
une réussite cette fois-ci, car je 
suis favorable à ces conditions. 
 

Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
 

13 Vraag van Vincent Van Quickenborne aan Jan Jambon (VEM Financiën, Pensioenen, belast met de 

Nationale Loterij en Federale Culturele Instellingen) over "De omzettingscoëfficiënten voor de conver-
sie van een pensioenkapitaal naar een fictieve rente" (56003075C) 

13 Question de Vincent Van Quickenborne à Jan Jambon (VPM Finances, Pensions, chargé de la 

Loterie nationale et Institutions culturelles fédérales) sur "Les coefficients de conversion d'un capital 
de pension en rente fictive" (56003075C) 
 

13.01  Vincent Van Quickenborne (Open Vld): Mijnheer de minister, 

met deze vraag ga ik in op een interessante passage in het regeerak-
koord in verband met het aanvullend pensioen. Het merendeel van de 
mensen neemt dat op in kapitaal, heel weinig mensen in rente. De re-
den is dat kapitaal wordt belast met een bepaalde vaste belasting en 
rente wordt belast via het marginaal tarief. Bovendien zijn de mensen 
risicoschuw. Ze hebben liever onmiddellijk het kapitaal. Bij de keuze 
voor rente doemt de kwestie op dat men nooit weet hoelang men leeft.  
 
De regering heeft als idee om de keuze voor rente fiscaal aantrekkelij-
ker te maken. Dat onderzoek wilt u laten uitvoeren. Op zich is het wel 
interessant om de keuze voor rente minder fiscaal nadelig te maken, 
zoals dat heet. 
 
Ik hoop echter dat u zich bewust bent van het feit dat er vandaag ge-
werkt wordt met een omzettingscoëfficiënt van kapitaal naar fictieve 
rente. De huidige coëfficiënten leiden tot een overschatting van de fic-
tieve rente, waardoor gepensioneerden een hogere sociale bijdrage 
moeten betalen en de werkgevers overigens vaak ook. Volgens de wet 
zijn werkgevers namelijk verplicht om mogelijk extra bij te dragen. 
Soms kan dat tot een dubbele belasting leiden. 
 
Mijnheer de minister, bent u van plan om in het kader van het onder-
zoek naar het meer gebruikmaken van de rente ook de omzettingsco-
efficiënten aan te passen aan de huidige realiteit? Hoe zult u ervoor 
zorgen dat de omzetting inderdaad niet langer leidt tot fiscale en soci-
ale nadelen? Is er ook een tijdslijn voorzien voor die herziening, zodat 
betrokkenen weten wanneer ze eventueel wijzingen kunnen verwach-
ten? 
 

13.01 Vincent Van Quickenborne 

(Open Vld): Il est généralement 
opté pour un versement de la pen-
sion complémentaire sous la forme 
d'un capital et plus rarement sous 
la forme fiscalement moins at-
trayante d'une rente. Le gouverne-
ment entend rendre le choix en fa-
veur d'une rente plus attrayant d'un 
point de vue fiscal. Mais en raison 
du coefficient de conversion du ca-
pital en rente, les retraités et les 
employeurs paiement également 
une cotisation de sécurité sociale 
plus élevée.  
 
Avez-vous l'intention d'adapter ces 
coefficients de conversion? Com-
ment ferez-vous en sorte qu'ils ne 
se traduisent plus par des désa-
vantages fiscaux et sociaux? 
Quand les modifications sont-elles 
attendues? 
 

13.02 Minister Jan Jambon: Mijnheer Van Quickenborne, u verwijst in 

uw vraag naar één specifiek dossier en legt daar inderdaad een link 

13.02  Jan Jambon, ministre: Il 

existe de nombreux coefficients de 
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met een van de vele omzettingscoëfficiënten die onze sociale en pen-
sioenwetgeving rijk is. Het is zeker en vast onze betrachting om waar 
mogelijk in de veelheid aan bestaande omzettingscoëfficiënten cohe-
rentie aan te brengen. Verschillende omzettingscoëfficiënten worden 
toegepast. Bijvoorbeeld, we hebben omzettingscoëfficiënten voor de 
berekening van de Wijninckxbijdrage, andere omzettingscoëfficiënten 
voor het maken van projecties op mypension.be voor de burger, nog 
andere omzettingscoëfficiënten voor de berekening van de ziekte- en 
invaliditeitsverzekering en de solidariteitsbijdrage, nog andere coëffici-
enten voor de toepassing van de 80 %-regel en ten slotte ook nog om-
zettingscoëfficiënten voor het geval een gepensioneerde zijn aanvul-
lend pensioenkapitaal wenst te laten uitbetalen in rente. 
 
De verschillende omzettingscoëfficiënten die we vandaag kennen in de 
verschillende wetten en KB's, reflecteren andere hypotheses inzake 
levensverwachting en rentevoet. Zoals u weet, heeft het gebruik van 
andere omzettingscoëfficiënten ook een potentieel grote budgettaire 
weerslag naargelang we een hoge of lage omzettingscoëfficiënt han-
teren. Pogingen van vorige regeringen om daar klaarheid en coheren-
tie in te brengen, zijn voor zover ik weet nooit succesvol geweest. Het 
is dan ook aangewezen om deze kwestie eerst grondig te bestuderen 
en te bespreken in de schoot van de regering om vervolgens op basis 
daarvan een beslissing ter zake te kunnen nemen.  
 

conversion différents. Nous som-
mes tout à fait disposés à assurer 
une plus grande cohérence. 
 
Les divers coefficients de conver-
sion reflètent différentes hypo-
thèses en matière d'espérance de 
vie et de taux d'intérêt. Leur inci-
dence budgétaire est également 
différente. Nous devrons d'abord 
examiner cette question de ma-
nière approfondie avant de prendre 
une décision. 
 

13.03  Vincent Van Quickenborne (Open Vld): Dank u wel. Ik merk 

dat er een bereidheid is om het te onderzoeken. Het gaat inderdaad 
niet alleen over de coëfficiënt die ik naar voren heb gebracht, maar u 
begrijpt wel de link die ik heb gelegd met de omzetting van kapitaal 
naar rente. Als men dat fiscaal interessanter wil maken, moet men er-
voor zorgen dat de coëfficiënt de juiste is.  
 

13.03 Vincent Van Quickenborne 

(Open Vld): Pour rendre la conver-
sion de capital en rente plus inté-
ressante sur le plan fiscal, il con-
vient d'appliquer le coefficient de 
conversion le plus adéquat. 
 

Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
 

14 Vraag van Vincent Van Quickenborne aan Jan Jambon (VEM Financiën, Pensioenen, belast met de 

Nationale Loterij en Federale Culturele Instellingen) over "De nieuwe heffingen versus de standstill uit 
het afsprakenkader van 15 maart 2023" (56003076C) 

14 Question de Vincent Van Quickenborne à Jan Jambon (VPM Finances, Pensions, chargé de la 

Loterie nationale et Institutions culturelles fédérales) sur "Les nouvelles taxes s'opposant au statu quo 
prévu dans l'accord du 15 mars 2023" (56003076C) 
 

14.01  Vincent Van Quickenborne (Open Vld): Ik heb gelezen in het 

regeerakkoord dat er twee bijkomende bijdragen komen op de aanvul-
lende pensioenen. Ten eerste komt er een verhoogde bijdrage op de 
pensioenbijdrage boven de Wijninckxdrempel. U moet goed weten, 
mijnheer de minister, dat de vorige regering die verhoging al besliste. 
Ze zal in werking treden vanaf 1 januari 2028. Ik hoop dat u daarvan 
op de hoogte bent. Ten tweede komt er een hogere solidariteitsbijdrage 
op de pensioenkapitalen boven de 150.000 euro. Ik heb u daarover 
een vraag gesteld in die fameuze plenaire zitting van 40 uur. U herin-
nert zich dat ongetwijfeld, niet alleen de zitting, maar ook die vraag en 
uw antwoord. Er is echter nog niet bepaald wat het percentage is. Nu 
is het 2 %, maar het kan ook 4 % worden. Dat zijn dus eigenlijk verho-
gingen op het aanvullend pensioen.  
 
Op 15 maart 2023 werd er echter een akkoord gesloten tussen de so-
ciale partners om een standstill af te spreken tot 1 januari 2028. Zult u 
met deze heffingen die standstill respecteren? Zult u rekening houden 

14.01 Vincent Van Quickenborne 

(Open Vld): On peut lire dans l'ac-
cord de gouvernement que deux 
contributions supplémentaires sur 
les pensions complémentaires se-
ront instaurées. La contribution 
Wijninckx sera relevée à partir du 
1er janvier 2028. La cotisation de 
solidarité sur les capitaux de pen-
sion supérieurs à 150 000 euros 
sera également revue à la hausse. 
 
En 2023, les partenaires sociaux 
ont cependant convenu d'un 
standstill jusqu'au 1er janvier 2028. 
Respecterez-vous cet accord?  
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met dat akkoord? Daarover is het regeerakkoord immers niet duidelijk.  
 
Ik vraag u dat omdat er in de budgettaire tabel die ik gezien heb sprake 
is van een aantal maatregelen die samen een bepaalde som moeten 
opleveren vanaf deze regeerperiode. Hoe verhoudt het ene zich ten 
opzichte van het andere?  
 

14.02 Minister Jan Jambon: Het regeerakkoord respecteert wel dege-

lijk de fiscale en parafiscale standstill die tussen de sociale partners op 
15 maart 2023 werd afgesproken voor de aanvullende pensioenen van 
werknemers en zelfstandigen, met uitzondering van de maatregelen 
die in het regeerakkoord op dat vlak zijn voorzien. 
 
Het regeerakkoord voorziet immers een aanzienlijke versterking van 
het aanvullend pensioen door het engagement om naast een sterke 
eerste pijler van het wettelijk pensioen alle werknemers ook een stevig 
aanvullend pensioen te bieden, waarvoor een werkgeversbijdrage 
wordt voorzien van minstens 3 % tegen uiterlijk 2035. Sectoren waar 
er nog niet aan de 3 % voldaan wordt, leveren daarvoor een extra pri-
oritaire inspanning in hun sectorale akkoorden. Daartoe gaan we in 
overleg met deze sectoren. De regering zal de sociale partners uitno-
digen om te onderzoeken hoe de aanvullende pensioenen verder kun-
nen worden versterkt. 
 
PensioPlus heeft als sectororganisatie alvast zeer positief gereageerd 
op ons plan voor het stimuleren van de aanvullende pensioenen. Van-
uit de sector was er dus alvast geen kritiek om op dit punt af te wijken 
van de standstill. 
 
Het regeerakkoord voorziet ook in het convergeren tussen de diverse 
stelsels en pijlers. In dat kader wordt er ook op het vlak van de aanvul-
lende pensioenen een inspanning gevraagd en wordt de harmonisatie 
ook in dit domein verdergezet. Het is immers moeilijk uitlegbaar om 
een stevige pensioenhervorming door te voeren voor ambtenaren en 
werknemers, met langer werken en een bonus-malus, en tegelijkertijd 
het fiscaal gunstige aanvullend pensioen voor zelfstandigen en be-
drijfsleiders volledig ongemoeid te laten. 
 
Zo nemen we een aantal antimisbruikbepalingen op in het aanvullend 
pensioen van zelfstandigen en bedrijfsleiders. Ik som er drie op. Ten 
eerste is er de correcte berekening en de controle van de 80 %-regel, 
die inhoudt dat de fiscaal voordelige pensioenopbouw is beperkt tot 
stortingen tot maximaal 80 % van het huidige inkomen. Ten tweede 
komt er een betere controle en een hogere bijdrage van de aanvul-
lende pensioenen boven het Wijninckxplafond. Dit betreft de pensioe-
nen boven het maximumpensioen van ambtenaren. Ten derde zal er 
geen fiscaal voordelige opname meer mogelijk zijn van het IPT-kapi-
taal, de individuele pensioentoezegging, voor vastgoedinvesteringen, 
tenzij voor de enige eigen woning.  
 
Harmoniseren betekent dus ook dat de excessen en misbruiken in het 
fiscale gunstregime van het aanvullend pensioen van zelfstandigen en 
bedrijfsleiders worden aangepakt. Ook dat is een belangrijk element in 
het evenwicht en het gelijke speelveld tussen de inspanningen vanuit 
de drie stelsels. Wij denken dus dat de optelsom van de verschillende 
maatregelen toch de standstillengagementen respecteert. 
 

14.02  Jan Jambon, ministre: L'ac-

cord de gouvernement respecte le 
standstill fiscal et parafiscal sur les 
pensions complémentaires dont 
les partenaires sociaux ont con-
venu en 2023, à l'exception des 
mesures prévues dans l'accord de 
gouvernement.  
 
En effet, la pension complémen-
taire est considérablement renfor-
cée grâce à une contribution patro-
nale d'au moins 3 % d'ici à 2035, 
au plus tard. Nous nous concerte-
rons avec les secteurs qui n'attei-
gnent pas encore ces 3 %. L'orga-
nisation sectorielle PensioPlus a 
réagi avec enthousiasme à notre 
plan visant à promouvoir les pen-
sions complémentaires. 
 
L'accord de gouvernement prévoit 
également la convergence des di-
vers régimes et piliers. Dans ce 
cadre, un effort est également de-
mandé en matière de pensions 
complémentaires. À cet effet, plu-
sieurs dispositions anti-abus sont 
envisagées pour les pensions com-
plémentaires des indépendants et 
dirigeants d'entreprise. Ainsi, la 
règle des 80 %, qui limite les ver-
sements à 80 % du revenu actuel, 
sera correctement calculée et con-
trôlée. Une cotisation plus élevée 
est prévue pour les pensions excé-
dant le plafond Wijninckx. Enfin, il 
ne sera plus possible de prélever 
du capital sur l'engagement indivi-
duel de pension de manière fisca-
lement avantageuse en vue de fi-
nancer des investissements immo-
biliers. De cette manière, les efforts 
sont répartis équitablement. Grâce 
à la somme des différentes me-
sures, nous respectons les enga-
gements en matière de standstill. 
 

14.03  Vincent Van Quickenborne (Open Vld): Mijnheer de minister, 14.03 Vincent Van Quickenborne 
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ik ben het niet met u eens. U geeft immers toe dat er op een aantal 
punten wordt afgeweken van de standstillafspraak. U bevestigt dat het 
wel degelijk de bedoeling is om vrij snel de verhoogde pensioenbij-
drage boven de Wijninckxdrempel en een hogere solidariteitsbijdrage 
boven 150.000 euro in te voeren voor 1 januari 2028. Dat is belangrijk 
nieuws.  
 
Ik zal u ook zeggen waarom ik daar niet mee akkoord ga, meneer de 
minister. U hebt gezegd dat ook van anderen inspanningen worden 
verwacht, waardoor dit ook voor de aanvullende pensioenen moet wor-
den gedaan. Ik ga akkoord met de aanpak van misbruiken, zoals die 
van de 80 %-regel. Daar heb ik geen enkel probleem mee. Ik ga echter 
niet akkoord met het opleggen van hogere belastingen aan die men-
sen.  
 
Ik wil wel appels met appels vergelijken. Mijnheer de minister, u weet 
als geen ander dat die aanvullende pensioenen er zijn om het verschil 
tussen het werknemerspensioen, het zelfstandigenpensioen en het 
ambtenarenpensioen te overbruggen. Daarvoor zijn verschillende hon-
derdduizenden euro's nodig. Met andere woorden, dat is enkel maar 
om het verschil te verhelpen. Door die aanvullende pensioenen nog 
eens extra te belasten gaat u, tegen de afspraken, het gegeven woord 
en de beloftes van de regering en de sociale partners in, contractbreuk 
plegen. 
 
Mijnheer de minister, een aanvullend pensioen wordt opgebouwd door 
mensen met eigen middelen en op eigen risico. Dat is kapitalisatie. Dat 
weet u. De eerste pijler van ambtenaren is repartitie. Dat geld werd 
door andere mensen verzameld. De eerste pijler is verzekerd, de 
tweede is onderworpen aan risico. Men kan het ene dus niet met het 
andere vergelijken. 
 
Ik vind het onheus en onevenwichtig dat u de belastingen op de aan-
vullende pensioenen tot tweemaal toe zult verhogen, terwijl daarover 
andere afspraken tussen de sociale partners zijn gemaakt. Dit is niet 
correct en een contractbreuk ten aanzien van al die mensen die een 
aanvullend pensioen aan het opbouwen zijn. 
 

(Open Vld): Vous reconnaissez 
que certains points dérogent à l'ac-
cord en matière de standstill. 
J'adhère à l'approche concernant 
les abus, mais je suis opposé à 
l'augmentation des impôts. Ces 
pensions complémentaires visent à 
couvrir l'écart entre les différents 
régimes de pension. Une pension 
complémentaire est constituée par 
capitalisation à propre risque, alors 
que le premier pilier de pension re-
pose sur un système de répartition. 
Dès lors, les deux piliers ne sont 
pas comparables. 
 

Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
 

15 Vraag van Vincent Van Quickenborne aan Jan Jambon (VEM Financiën, Pensioenen, belast met de 

Nationale Loterij en Federale Culturele Instellingen) over "De ongelijke pensioenopbouw tussen amb-
tenaren, werknemers en zelfstandigen" (56003088C) 

15 Question de Vincent Van Quickenborne à Jan Jambon (VPM Finances, Pensions, chargé de la 

Loterie nationale et Institutions culturelles fédérales) sur "La constitution de pension inégale entre 
fonctionnaires, travailleurs salariés et indépendants" (56003088C) 
 

15.01  Vincent Van Quickenborne (Open Vld): Onlangs was er een 

heel interessante berekening in De Standaard over het verschil tussen 
het ambtenarenpensioen enerzijds en het werknemers- en zelfstandi-
genpensioen anderzijds. Uit de berekening blijkt dat een werknemer 
tegen zijn pensioen een kapitaal van 213.000 euro moet hebben  
opgebouwd om een vergelijkbaar nettopensioen te hebben met dat van 
een ambtenaar. Voor zelfstandigen loopt het bedrag op tot 300.000 
euro. Soms wordt gesproken over een aanvullend pensioen van 
200.000 of 300.000 euro. Kijk eens naar die kapitalist! Dat is echter 
gewoon het bedrag om het verschil tussen een ambtenarenpensioen 

15.01 Vincent Van Quickenborne 

(Open Vld): Un calcul de la diffé-
rence entre la pension des fonc-
tionnaires d'une part, et celle des 
salariés et des indépendants 
d'autre part, montre que, pour com-
bler la différence de pension nette, 
les salariés doivent épargner 
213 000 euros et les indépendants 
300 000 euros. 
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en een werknemerspensioen te overbruggen. 
 
Waarom is dat? Dat is heel eenvoudig. Er wordt verwacht dat iemand 
nog twintig jaar leeft na de leeftijd van 65 jaar of 66 jaar. Twintig jaar 
maal twaalf maanden is 240 maanden. In die 240 maanden moet een 
werknemer of zelfstandige een verschil van pakweg 1.000 euro netto 
overbruggen. Dat is dus 240.000 euro. U hebt het begrepen. Dat is 
heel goed. 
 
Mijnheer de minister, die mensen sparen dus. Zij sparen en hopen op 
het einde van de rit het gespaarde kapitaal te kunnen gebruiken. 
 
Ten eerste, kent u die cijfers inzake pensioenopbouw en kunt u ze be-
vestigen? U hoeft daarvoor enkel maar op PensionStat te kijken en dan 
weet u dat vrij snel. 
 
Ten tweede, ik kom nu bij mijn ultieme vraag. Ik heb het niet over de 
leraar Wouter De Both met zijn dochtertje en met 200 euro per maand. 
Ik heb u dat verhaal al een paar keer verteld. Ondertussen droomt u 
misschien over de heer Wouter De Both, maar ik denk het niet. Een 
andere vraag is de volgende. Stel dat iemand aan pensioenopbouw 
doet. Moet hij dan ook de meerwaardebelasting betalen? Ook dat gaat 
immers niet over mensen met de sterkste schouders of over de groot-
ste kapitalisten. Dat gaat over Jef en Irma, die hun pensioen opbouwen 
en hopen later een goed pensioen te hebben, net zo goed als het pen-
sioen van een ambtenaar. 
 
Ik dank u voor uw antwoorden. 
 

 
Avez-vous connaissance de ces 
chiffres? Les personnes qui se 
constituent une pension doivent-
elles payer une taxe sur les plus-
values ainsi réalisées? 
 

15.02 Minister Jan Jambon: Mijnheer de voorzitter, mijnheer Van 

Quickenborne, ik kan bevestigen dat het netto wettelijk pensioeninko-
men voor iemand met enkel een pensioen in het ambtenarenstelsel om 
en bij de 900 euro hoger ligt dan voor iemand in het werknemersstelsel, 
tenminste voor alle personen met rust- en/of overlevingspensioenen in 
betaling. Dat gaat echter grotendeels over het verleden, namelijk over 
een gemiddelde van alle pensioenen die momenteel in betaling zijn, 
ook als die bijvoorbeeld twintig jaar geleden ingegaan zijn. Indien we 
ervan uitgaan dat iemand op 65 jaar nog een levensverwachting heeft 
van om en bij de 20 jaar, dan komt dat inderdaad overeen met een op 
te bouwen kapitaal van om en bij de 216.000 euro.  
 
Maar enige nuancering is nodig. Bij de nieuwe pensioenen is het ver-
schil kleiner en zien we dat zelfstandigen de laatste jaren aan een in-
haalbeweging bezig zijn. Gelukkig maar. Dat is ook logisch want in het 
recente verleden zijn al verschillende maatregelen genomen die een 
impact hebben of in de toekomst zullen hebben op de ambtenarenpen-
sioenen, zoals de berekening op basis van de laatste tien jaar in plaats 
van de laatste vijf jaar. Dat hebben we destijds nog samen doorge-
voerd met de Zweedse regering. Door overgangsbepalingen is de im-
pact voorlopig nog beperkt. Andere maatregelen betreffen de ge-
mengde loopbaan en de afschaffing van de diplomabonificatie voor de 
berekening van het pensioen. 
 
Door de verschillende maatregelen in het regeerakkoord in functie van 
de harmonisering tussen de verschillende stelsels, zal het verschil in 
de toekomst voor nieuwe gepensioneerden ook steeds kleiner worden. 
Voor de zelfstandigen zorgt de afschaffing van de correctiecoëfficiënt 
vanaf inkomstenjaar 2021 ervoor dat hun gemiddeld pensioenbedrag 

15.02  Jan Jambon, ministre: Les 

chiffres sont à peu près exacts 
pour les pensions qui sont actuelle-
ment payées. 
 
Pour les nouvelles pensions, la dif-
férence est plus petite et nous 
voyons que les indépendants rat-
trapent leur retard depuis quelques 
années, grâce aux récentes me-
sures relatives aux pensions des 
fonctionnaires. La différence conti-
nuera de se réduire à l'avenir, 
grâce aux projets d'harmonisation 
évoqués dans l'accord de gouver-
nement et, entre autres, grâce à la 
suppression du coefficient de cor-
rection pour les indépendants à 
partir de l'année de revenus 2021. 
 
En outre, de nombreux plans sec-
toriels pour la pension complémen-
taire n'ont démarré qu'en 2010, 
c'est pourquoi l'effet est pour l'ins-
tant limité. Les montants pour la 
pension complémentaire seront 
également progressivement rele-
vés dans de nombreux secteurs. 
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in de volgende jaren sterker zal toenemen en zal toegroeien naar dat 
van de werknemers. 
 
In verband met het aanvullend pensioen zijn veel sectorplannen pas 
opgestart rond 2010. Dus werknemers die in 2025 op 65 jaar hun pen-
sioen opnemen, zijn maar een vijftiental jaar bij een sectorplan aange-
sloten geweest. Hun pensioenopbouw via het aanvullend pensioen is 
relatief beperkt. De komende generaties nieuwgepensioneerden zullen 
langer aangesloten zijn bij een sectorplan en dus meer aanvullend pen-
sioen opbouwen. In vele sectoren, zoals de chemie of de immobiliën, 
zijn de bedragen die in het aanvullend pensioen worden gestort boven-
dien ook geleidelijk opgetrokken. Dat zal ook resulteren in een hogere 
aanvullende pensioenopbouw.  
 
Zoals blijkt uit deze vergelijking is het dus aangewezen om voorzichtig 
om te springen met eenvoudige vergelijkingen in bedragen tussen stel-
sels die in het recente verleden en zeker in de toekomst aan een sterke 
evolutie onderhevig waren en zullen zijn. 
  
 

La constitution des droits de pen-
sion complémentaire sera donc re-
vue à la hausse. 
 
Nous devons nous garder d'effec-
tuer des comparaisons trop sim-
plistes entre des systèmes évolu-
tifs.  
 

15.03  Vincent Van Quickenborne (Open Vld): Mijnheer de minister, 

het is heel boeiend. Ik stelde twee vragen. Op die eerste vraag krijg ik 
een zeer interessant, goed uitgewerkt en goed uitgebalanceerd ant-
woord, maar stond de tweede vraag over de meerwaardebelasting niet 
op uw blad? 
 

15.03 Vincent Van Quickenborne 

(Open Vld): Quelle est votre ré-
ponse à ma question au sujet de la 
taxe sur les plus-values?  
 

15.04 Minister Jan Jambon: Mijnheer Van Quickenborne, over de 

meerwaardebelasting kan ik altijd hetzelfde antwoord geven. Er staan 
een aantal principes in het regeerakkoord. De verdere regels zullen 
nog worden vastgesteld. Alle vragen daarover zijn interessant en zul-
len in de redactie van de wetteksten worden meegenomen. We hebben 
daar nu nog geen uitsluitsel over. 
 

15.04  Jan Jambon, ministre: Plu-

sieurs principes figurent dans l'ac-
cord de gouvernement. Les moda-
lités devront encore être fixées.  
 

15.05  Vincent Van Quickenborne (Open Vld): Mijnheer de minister, 

ik stel die vraag omdat er voortdurend nieuwe voorbeelden opduiken 
van mensen die het slachtoffer worden van die meerwaardebelasting. 
Het gaat om gewone gepensioneerden die sparen. Zelfs de PS zou die 
niet willen invoeren. Ik kijk naar de parlementsleden van de PS. 
 
(…): (…) 
 

 

15.06  Vincent Van Quickenborne (Open Vld): Oui, absolument, c'est 

ce que j'ai dit. Ook de socialisten zeggen dat dat niet de bedoeling was, 
maar wel dat de sterkste schouders, de grootste kapitalisten, die meer-
waardebelasting zouden betalen. Misschien heeft Ecolo een andere 
mening.  
 
Mijnheer de minister, mijnheer de voorzitter, ik geef gewoon voorbeel-
den. Gewone mensen die sparen voor hun pensioen moeten plotse-
ling, door die onnozele regel van meerwaardebelasting, na tien jaar de 
boel betalen. 
 
Ik kom even terug op uw eerste antwoord. U verklaart dat de cijfers 
waarover ik beschik cijfers van vandaag zijn en dat de situatie zal ver-
beteren de komende jaren. Dat is juist. U neemt de vivaldiregering alles 
kwalijk, maar die heeft wel de correctiecoëfficiënt afgeschaft. Dat was 
niet de Zweedse regering. De vivaldiregering heeft de pensioenen van 
werknemers en zelfstandigen gelijkgesteld. Dat is een heel goede 

15.06 Vincent Van Quickenborne 

(Open Vld): Le fossé demeurera 
important même après 2026, entre 
les fonctionnaires, d'une part, et les 
salariés et les indépendants, 
d'autre part. La constitution d'une 
pension complémentaire demeure 
nécessaire. La taxe sur les plus-va-
lues va toucher davantage de per-
sonnes que vous ne le prévoyez 
dans la classe moyenne. Efforcez-
vous de convaincre les socialistes 
d'y renoncer. 
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zaak. 
 
Laat me toe het te hebben over de gelijkschakeling tussen enerzijds 
ambtenaren en anderzijds werknemers en zelfstandigen. Voor de amb-
tenaren zullen we er tegen 2062 eindelijk geraken. Dat is binnen 37 
jaar. Het pensioen van de ambtenaren zal dan nog altijd 75 % bedra-
gen van hun loon op 45 jaar. Voor een werknemer is dat 60 % van zijn 
loon de laatste 45 jaar. De kloof tussen enerzijds ambtenaren en an-
derzijds werknemers en zelfstandigen zal zelfs in 2062 nog altijd groot 
zijn. Het verhaal over het kapitaal dat men moet opbouwen blijft dus 
zeer relevant. Als u straks discussieert over de meerwaardebelasting, 
overtuig dan uw socialistische vrienden om af te stappen van die be-
lasting, die meer mensen uit de middenklasse zal treffen dan u ver-
wacht.  
 
L'incident est clos. 
Het incident is gesloten. 
 

16 Questions jointes de 

- Marie Meunier à Jan Jambon (VPM Finances, Pensions, chargé de la Loterie nationale et Institutions 
culturelles fédérales) sur "Les conséquences de la réforme des pensions pour les femmes" 
(56003104C) 
- Sarah Schlitz à Jan Jambon (VPM Finances, Pensions, chargé de la Loterie nationale et Institutions 
culturelles fédérales) sur "L'impact de la réforme des pensions sur les femmes" (56003134C) 

16 Samengevoegde vragen van 

- Marie Meunier aan Jan Jambon (VEM Financiën, Pensioenen, belast met de Nationale Loterij en Fede-
rale Culturele Instellingen) over "De gevolgen van de pensioenhervorming voor vrouwen" (56003104C) 
- Sarah Schlitz aan Jan Jambon (VEM Financiën, Pensioenen, belast met de Nationale Loterij en Fede-
rale Culturele Instellingen) over "De impact van de pensioenhervorming op vrouwen" (56003134C) 
 

16.01  Marie Meunier (PS): Monsieur le ministre, je vous l'ai déjà dit à 

deux reprises aujourd'hui mais je vous le répète. La réforme des pen-
sions que vous préparez est une attaque frontale contre notre modèle 
social. Vous annoncez soi-disant encourager le travail effectif mais, en 
réalité, vous allez vers un durcissement des conditions d’accès à une 
pension digne, en pénalisant celles et ceux qui ont eu des carrières 
incomplètes ou avec des interruptions. Et les premières victimes de 
ces mesures sont évidemment les femmes. 
 
Les périodes assimilées seront drastiquement réduites et il faudra do-
rénavant 156 jours de travail sur une année, contre 104 aujourd'hui, 
pour qu'elles soient comptabilisées pour l'accès à la pension ou la pen-
sion anticipée. Et ce sont principalement les femmes qui ont des car-
rières fragmentées car elles sont majoritaires à assumer la garde des 
enfants, les soins aux proches ou encore la prise en charge de tâches 
domestiques. 
 
Votre réforme prévoit aussi la suppression progressive des pensions 
de ménage et de survie. Pourtant, celles-ci sont essentielles pour de 
nombreuses femmes qui, souvent contraintes de le faire, ont réduit leur 
activité professionnelle et se retrouvent en fin de vie avec des droits de 
pension insuffisants. En remplaçant la pension de survie par une allo-
cation de transition temporaire, vous condamnez ces femmes à la pré-
carité. 
 
Quant au bonus-malus sur les pensions, il est présenté comme une 
incitation à travailler plus longtemps mais il pénalise d’office celles et 
ceux qui, par nécessité et non par choix, doivent prendre leur retraite 

16.01  Marie Meunier (PS): Door 

de pensioenhervorming krijgen de 
mensen moeilijker toegang tot een 
fatsoenlijk pensioen. Wie een on-
volledige loopbaan of een loop-
baan met onderbrekingen heeft 
wordt benadeeld en de vrouwen 
zijn er het eerste slachtoffer van. 
 
Door de beperking van de gelijkge-
stelde periodes zal men jaarlijks 
156 dagen moeten werken om in 
aanmerking te komen voor een 
pensioen. Dit treft vooral vrouwen, 
die versnipperde loopbanen heb-
ben omdat ze voor hun gezin zor-
gen en huishoudelijke taken uitvoe-
ren. In het kader van de hervor-
ming zullen de gezins- en overle-
vingspensioenen afgeschaft wor-
den. Die zijn nochtans van levens-
belang voor de vrouwen die aan 
hun levenseinde onvoldoende 
rechten opgebouwd hebben. Door 
ze door de tijdelijke overgangsuit-
kering te vervangen veroordeelt u 
ze tot armoede. En de bonus-ma-
lusregeling voor de pensioenen  
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plus tôt. Ce sont en général des personnes qui ont effectué des métiers 
pénibles. 
 
Face à ces différents constats, monsieur le ministre, voici mes ques-
tions. Comptez-vous apporter des modifications à la réforme annoncée 
pour limiter les inégalités qui vont être renforcées si elle est implémen-
tée en l’état? Dans la négative, comment justifiez-vous une réforme 
qui, sous prétexte d’inciter au travail, pénalise en réalité les carrières 
fragmentées qui concernent majoritairement des femmes? Quelles ga-
ranties pouvez-vous donner pour que la suppression des pensions de 
ménage et de survie ne plonge davantage de femmes dans la pau-
vreté? Pourquoi choisir d’alourdir les conditions d’accès à la pension 
anticipée, alors même que certains travailleurs et certaines travail-
leuses ne peuvent physiquement pas travailler plus longtemps? Enfin, 
en quoi votre réforme répond-elle à la justice sociale et à l’égalité entre 
les hommes et les femmes? Mais, pour cette question, je pense déjà 
avoir la réponse. 
 

benadeelt degenen die vervroegd 
met pensioen moeten gaan omdat 
ze een zwaar beroep uitoefenen. 
 
Zult u de aangekondigde hervor-
ming aanpassen om de ongelijkhe-
den die ermee ingevoerd worden te 
beperken? 
 
Hoe rechtvaardigt u anders een 
hervorming die gefragmenteerde 
loopbanen benadeelt? Hoe zult u 
ervoor zorgen dat de afschaffing 
van de gezins- en overlevingspen-
sioenen niet nog meer vrouwen in 
armoede stort? Waarom de toe-
gang tot vervroegd pensioen be-
moeilijken als sommige werkne-
mers fysiek niet meer in staat zijn 
te werken? 
 
Hoe beantwoordt uw hervorming 
aan sociale rechtvaardigheid en 
gelijkheid tussen mannen en vrou-
wen? 
 

16.02  Sarah Schlitz (Ecolo-Groen): Monsieur le ministre, d'après mes 

calculs, la réforme des pensions que vous prévoyez aura un impact 
particulièrement important sur le montant de la pension des femmes. 
Nous en avons d'ailleurs déjà parlé lors la présentation de l'accord de 
majorité.  
 
L'introduction du malus pension pourrait faire perdre jusqu'à 400 euros 
par mois en cas de pension anticipée, sans que la dimension de péni-
bilité du travail ne soit prise en compte. La suppression, à terme, de la 
pension de survie, remplacée par l’allocation de transition, sans atten-
tion particulière à l’âge, poussera des femmes à faire un retour sur le 
marché de l’emploi à des âges où l’on sait que les discriminations à 
l’embauche sont particulièrement importantes. 
 
Concernant la suppression à terme de la pension au taux de ménage 
et de la pension de divorce qui en découle, le Bureau fédéral du Plan 
estime que la suppression de la pension de divorce entraînerait une 
perte moyenne de 145 euros par mois pour les femmes, contre 16 eu-
ros pour les hommes. 
 
Monsieur le ministre, pouvez-vous confirmer ces éléments? Comptez-
vous réaliser une étude d'impact de la réforme des pensions sur les 
femmes?  
 
Dans l'accord de majorité, il est mentionné ceci: "Nous demandons au 
Bureau fédéral du Plan de calculer l’impact de la réforme des pensions 
dans son ensemble, afin de connaître son effet à moyen et long terme. 
Nous demandons également que les paramètres sociaux soient pris 
en compte (tels que le risque de pauvreté chez les personnes âgées, 
l’écart de pension entre hommes et femmes)." 
 

16.02  Sarah Schlitz (Ecolo-

Groen): De geplande pensioenher-
vorming zal een grote impact heb-
ben op het pensioen van vrouwen.  
 
De invoering van een pensioenma-
lus zou ertoe kunnen leiden dat ie-
mand die vervroegd met pensioen 
gaat tot 400 euro per maand ver-
liest, zonder dat er met de zwaarte 
van het beroep rekening gehouden 
wordt. Dat het overlevingspensioen 
op termijn afgeschaft wordt en ver-
vangen wordt door de overgangs-
uitkering zonder inachtneming van 
de leeftijd, zal vrouwen ertoe aan-
zetten terug te keren naar de ar-
beidsmarkt op leeftijden waarop 
discriminatie bij de aanwerving 
schering en inslag is.  
 
Volgens ramingen van het Fede-
raal Planbureau zou de afschaffing 
van het echtscheidingspensioen 
leiden tot een gemiddeld verlies 
van 145 euro per maand voor vrou-
wen tegen 16 euro voor mannen. 
 
Bevestigt u deze elementen? Bent 
u van plan om met betrekking tot 
deze hervorming een impactstudie 
te realiseren, zoals vermeld staat in 
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Comment allez-vous opérationnaliser cette mesure? Selon quel ti-
ming?  
 
Au regard des éléments que le Bureau fédéral du Plan vous fournira à 
la suite de la commande de cette étude, pourriez-vous revoir votre co-
pie afin de faire en sorte que l'impact sur les femmes ne soit pas dé-
sastreux, comme nous le craignons actuellement?  
 

het meerderheidsakkoord? Hoe 
zult u die maatregel ten uitvoer 
brengen? Volgens welk tijdpad? 
Zou u in het licht van de informatie 
die het Federaal Planbureau u ter 
beschikking stelt de tekstvoorstel-
len nog kunnen herzien?    
 

16.03  Jan Jambon, ministre: Madame Meunier, madame Schlitz, 

concernant la motivation de cette réforme et l'impact sur la pauvreté 
des femmes, je tiens d'abord à signaler que la pension de ménage 
n'existe que pour des couples mariés. En effet, depuis plusieurs an-
nées, de plus en plus de questions surgissent sur la légitimité de faire, 
au sein de la législation des pensions, une distinction entre couples 
mariés et couples en cohabitation légale, ces derniers étant exclus de 
la pension de ménage. Dans la fiscalité et d'autres branches de la sé-
curité sociale, il n'existe par contre plus de distinction entre mariés et 
cohabitants légaux. Les ménages de cohabitation peuvent se dis-
soudre et il n'existe pas de droit de pension dérivé, ni de pension de 
survie ou de divorce pour les personnes qui se retrouvent seules après 
une période de cohabitation légale.  
 
Ensuite, je vous rappelle que la distinction entre pension au taux de 
ménage et pension au taux d'isolé n'existe que dans le régime des sa-
lariés et des indépendants.  
 
Au sein du régime des fonctionnaires, cela n'existe pas. Concrètement, 
si vous êtes marié à un salarié indépendant et qu'il y a un divorce, vous 
pourriez, sous certaines conditions, ouvrir le droit à une pension de 
divorce. Ce n'est pas le cas si vous êtes marié à une fonctionnaire et 
qu'il y a un divorce. Notre réforme des pensions qui essaye d'harmoni-
ser les régimes, permet de remédier également à ces incohérences en 
supprimant de façon très graduelle pour le futur les nouvelles entrées 
de pension des ménages. Cette distinction, difficile à légitimer en fonc-
tion de l'état civil et en fonction du régime de pension, disparaît.  
 
En même temps, cela permet d'harmoniser le régime des fonction-
naires salariés et indépendants. J'attire votre attention sur le fait que 
nous mettons en œuvre une des recommandations de la Commission 
académique des pensions de 2014 qui plaide pour une harmonisation 
de la dimension familiale. À moyen terme. le taux ménage doit être 
supprimé pour les travailleurs salariés et les travailleurs indépendants. 
En outre, une période de transition supplémentaire et suffisamment 
longue est nécessaire en ce qui concerne le régime des minimums où 
le taux ménage doit être maintenu plus longtemps. C'est exactement 
ce que nous allons faire. En effet, le taux ménage continuera à exister 
pour les pensions minimums; tout comme seront maintenues les dis-
tinctions entre isolé et cohabitant pour la GRAPA.  
 
Cette réforme ne plonge donc pas les femmes dans la pauvreté. En 
plus, je vous signale que nous allons implémenter le concept de pen-
sion split en cas de divorce, bien que ce soit sur base volontaire. Une 
campagne d'information sera d'ailleurs mise en place. Là aussi, il s'agit 
d'une idée avancée par la Commission académique des pensions en 
2014.  
 
Dans le futur, les femmes qui se retrouvent dans une situation de sé-

16.03 Minister Jan Jambon: Het 

gezinspensioen bestaat enkel voor 
gehuwde koppels. Al vele jaren rijst 
de vraag of het legitiem is een on-
derscheid te maken tussen koppels 
die gehuwd zijn en koppels die wet-
telijk samenwonen, aangezien die 
laatste geen toegang hebben tot 
het gezinspensioen. In andere tak-
ken van de sociale zekerheid wordt 
dat onderscheid niet gemaakt.  
 
Het onderscheid tussen een ge-
zinspensioen en een pensioen als 
alleenstaande bestaat enkel in de 
stelsels van de werknemers en de 
zelfstandigen.  
 
In het pensioenstelsel van de amb-
tenaren bestaat dat niet. Wie ge-
scheiden is van een werknemer of 
zelfstandige kan onder bepaalde 
voorwaarden recht hebben op een 
echtscheidingspensioen, maar wie 
gescheiden is van een ambtenaar 
niet. Met onze pensioenhervorming 
willen we de verschillende stelsels 
(ambtenaar, werknemer en zelf-
standige) harmoniseren en die in-
consistentie wegwerken door het 
gezinspensioen geleidelijk af te 
bouwen voor nieuwe gepensio-
neerden. 
 
In 2014 pleitte de Academische 
Pensioencommissie voor een har-
monisering van de gezinsdimensie 
en adviseerde ze om het gezinsta-
rief bij werknemers en zelfstandi-
gen af te schaffen, weliswaar met 
een langere overgangsperiode 
voor de minimumpensioenen. Dat 
is wat we doen! Voor de minimum-
pensioenen zal het gezinstarief blij-
ven bestaan, net als het onder-
scheid tussen alleenstaanden en 
samenwonenden voor de IGO. 
Deze hervorming zal vrouwen dus 
niet in de armoede storten. 
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paration d'un couple en cohabitation légale seront donc mieux proté-
gées qu'elles ne le sont aujourd'hui. De plus, vos propos sur l'allocation 
de transition m'étonnent; c'est le gouvernement Di Rupo qui a introduit 
ce système pour permettre aux jeunes veufs et jeunes veuves en âge 
actif de cumuler, pendant une période limitée, leur allocation de transi-
tion avec d'autres revenus de façon illimitée. 
 
En augmentant la limite d'âge de l'allocation de transition, nous implé-
mentons par ailleurs une recommandation de la Commission acadé-
mique des pensions. Je cite: "Nous proposons de relever davantage la 
limite d'âge pour les allocations de transition. Partant de l'idée selon 
laquelle on devrait travailler plus longtemps, il peut être envisagé de 
faire correspondre l'âge minimum auquel le partenaire survivant peut 
demander une pension de survie à l'âge auquel il peut lui-même de-
mander sa pension, comme pension anticipée ou parce qu'il a atteint 
l'âge légal de la pension." C'est exactement ce que nous allons faire.  
 
Avant de terminer, je vous rappelle que ce gouvernement attache une 
importance particulière aux périodes de travail informel, qu'il s'agisse 
de soins pour enfants ou de soins pour un autre membre de la famille 
qui nécessite des soins. Toutes les périodes de congé avec un motif 
de soins sont assimilées, et sont en plus honorées comme des pé-
riodes effectivement travaillées.  
 
En effet, les femmes qui, à la maison, s'occupent de leurs enfants ou 
donnent des soins à un autre membre de la famille, ces femmes tra-
vaillent, et nous le reconnaissons à plusieurs reprises dans notre ac-
cord de gouvernement.  
 
En ce qui concerne les questions sur le durcissement des conditions 
de carrière et l'égalité hommes-femmes, il semble que vous suggérez 
qu'un durcissement des conditions de carrière nuit aux femmes. Mais 
un gouvernement précédent a déjà durci les conditions de carrière pour 
la retraite anticipée en 2015-2016. Le résultat est bien le contraire. 
 
Vous pouvez le relire dans les rapports du Comité d'Étude sur le Vieil-
lissement. Les femmes doivent en effet rallonger leur carrière. De ce 
fait, elles se constituent des droits de pension plus élevés, ce qui a 
permis notamment de réduire le pension gap entre hommes et 
femmes.  
 
Et finalement, madame Schlitz, étant donné qu'il est prévu dans l'ac-
cord de gouvernement que nous fassions une étude pour évaluer ces 
éléments, je vais exécuter cette phrase issue de cet accord, tout 
comme les autres. 
 

We zullen bij echtscheidingen een 
pensioensplit op vrijwillige basis in-
voeren en daarrond een informatie-
campagne opzetten. Ook dat was 
een voorstel van de Pensioencom-
missie in 2014. Een wettelijk sa-
menwonende vrouw zal in geval 
van een relatiebreuk dus beter be-
schermd zijn. 
 
Ik ben verbaasd over uw uitspra-
ken in verband met de overgangs-
uitkering: die regeling werd door de 
regering-Di Rupo ingevoerd om het 
voor jonge weduwen en weduw-
naars gedurende een beperkte pe-
riode mogelijk te maken om hun 
overgangsuitkering met andere in-
komsten te combineren. 
 
Door de leeftijdsgrens voor de 
overgangsuitkering op te trekken, 
implementeren wij een aanbeve-
ling van de academische commis-
sie, die adviseerde om de mini-
mumleeftijd waarop de overle-
vende partner een overlevingspen-
sioen kan aanvragen af te stem-
men op de leeftijd waarop hijzelf 
zijn pensioen kan aanvragen. 
 
Deze regering hecht een groot be-
lang aan de periodes van informele 
arbeid, of het nu gaat over de zorg 
voor kinderen of voor een ander fa-
milielid. Alle periodes van zorgver-
lof worden gelijkgesteld met ge-
werkte periodes. 
 
U suggereert dat een verstrenging 
van de loopbaanvoorwaarden na-
delig zou zijn voor vrouwen. Een 
vorige regering heeft de voorwaar-
den voor het vervroegd pensioen in 
2015-2016 al verstrengd. Het re-
sultaat wijst op het tegendeel. 
 
Volgens de Studiecommissie voor 
de Vergrijzing moeten vrouwen 
hun loopbaan inderdaad verlen-
gen. Ze bouwen op die manier ho-
gere pensioenrechten op, wat de 
kloof tussen mannen en vrouwen 
zal verkleinen. 
 
Er werd afgesproken dat er een 
studie zou worden uitgevoerd om 
een en ander te evalueren. 
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16.04  Marie Meunier (PS): Je vous remercie pour vos différentes ré-

ponses, monsieur le ministre.  
 
J'entends bien que la pension de ménage n'existait jusqu'à présent que 
pour les couples mariés, mais il y a donc une injustice entre les  
cohabitants légaux et les personnes mariées. Or, en général, on sait 
bien à qui sont destinées ces pensions: une majorité de femmes. Vous 
décidez donc de punir les personnes qui sont mariées et donc les 
femmes. Vous auriez pu réfléchir à une pension de survie pour les 
femmes (ou les hommes) en cohabitation légale. Je ne vois pas en 
quoi c'était impossible. En conséquence, monsieur le ministre, contrai-
rement à ce que vous venez de dire, vous allez augmenter la précarité 
et celle des femmes en particulier.  
 
Je suis heureuse d'entendre que les femmes qui aident leurs proches 
et qui aident leurs enfants, travaillent. C'est très bien, c'est rassurant, 
mais par contre, je n'ai rien vu dans l'accord de gouvernement qui se-
rait à même de les aider par la suite. J'y reviendrai sans doute avec 
d'autres questions plus tard. 
 

16.04  Marie Meunier (PS): Er 

wordt dus een onrechtvaardig on-
derscheid gemaakt tussen gehuw-
den en wettelijk samenwonenden. 
Het is algemeen bekend dat die 
pensioenen vooral voor vrouwen 
bedoeld zijn. 
 
U beslist om de gehuwden en dus 
de vrouwen te straffen. U had kun-
nen nadenken over een overle-
vingspensioen voor wettelijk sa-
menwonenden! 
 
Ik ben blij dat u ervan uitgaat dat 
vrouwelijke mantelzorgers aan het 
werk zijn. In het regeerakkoord heb 
ik echter geen maatregelen gezien 
om hen nadien te steunen. 
 

16.05  Sarah Schlitz (Ecolo-Groen): En effet, ce n'est pas parce que 

des régimes différents octroient moins de droits à certaines que 
d'autres qu'il faut niveler par le bas la situation, au contraire! Il faut plu-
tôt s'interroger sur les inégalités qui subsistent entre les couples.  
 
Quand on voit qu'entre les couples mariés et les cohabitants légaux, il 
y a moins de droits, peut-être faudrait-il aligner ce type de droits entre 
les couples cohabitants et les couples mariés. C'est ce que recomman-
dent certains académiques dans une étude sur les écarts de patri-
moines. C'est plutôt vers ce type de pistes qu'il faut s'orienter. 
 
En effet, monsieur le ministre, les pensions des femmes sont le reflet 
de leurs carrières qui, aujourd'hui encore, occupent des métiers moins 
bien rémunérés, des temps partiels qui, dans la majorité des cas, sont 
subis. Elles réalisent de nombreux travaux domestiques, s’occupent 
davantage des enfants, des personnes âgées et pallient à toutes sortes 
de missions que l'État ne prend pas à sa charge, comme s'occuper des 
personnes malades. 
 
Tout cela, c'est du travail gratuit qu'elles font bien volontiers, bon gré 
mal gré, parce qu'il n'y a pas le choix. Le minimum est de leur offrir des 
conditions décentes à la fin de leur vie, d'autant que souvent les 
femmes vivent plus longtemps que les hommes. Il faut veiller à ne pas 
les mettre dans des situations inextricables avec des pensions totale-
ment insuffisantes ne leur permettant pas de vivre dans la dignité mal-
gré tous les services rendus à la population ainsi qu'à leur entourage. 
 
C'est la mission que nous souhaitons vous voir mener. Je suis contente 
que vous mettiez en œuvre la mesure consistant à mesurer l'impact en 
matière de genres de cette réforme. J'espère que vous en suivrez les 
recommandations. 
 
Plus globalement, je vous recommande durant votre congé de la se-
maine prochaine les nombreuses publications sur les impacts genrés 
sur la pension de carrière entre femmes et hommes.  
 

16.05  Sarah Schlitz (Ecolo-

Groen): Het is niet omdat verschil-
lende regelingen ertoe leiden dat 
sommigen minder recht op iets 
hebben dan anderen dat de situatie 
dan maar naar beneden bijgesteld 
moet worden! 
 
Misschien moeten de rechten van 
gehuwden en wettelijk samenwo-
nenden op elkaar afgestemd wor-
den, zoals sommige academici 
aanraden. 
 
De pensioenen van vrouwen weer-
spiegelen hun loopbaan. Vrouwen 
oefenen beroepen uit met een veel 
lager loon en werken – vaak nood-
gedwongen – deeltijds. Ze verrich-
ten meer werk in het huishouden, 
zorgen meer voor kinderen en se-
nioren en staan in voor uiteenlo-
pende taken die de overheid niet 
op zich neemt. 
 
Vrouwen verrichten dus willens nil-
lens gratis werk omdat ze geen an-
dere keuze hebben. Dan moeten 
ze op het einde van hun leven in elk 
geval fatsoenlijke voorwaarden ge-
nieten. 
 
Ik hoop dat u de aanbevelingen 
van de gendereffectstudie ter harte 
zult nemen. 
 

L'incident est clos. 
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Het incident is gesloten. 

 
La réunion publique de commission est levée à 15 h 36. 
De openbare commissievergadering wordt gesloten om 15.36 uur. 
 

 


